
pokračování na str. 2

Zastupitelé na svém prosincovém zase-
dání schválili rozpočet obce na příští rok. 
V něm se počítá nejen s běžnými výdaji 
na chod obecního úřadu a zajištění slu-
žeb pro občany, ale také s investicemi. Za 
posledních 10 let se téměř všechna pozor-
nost soustředila na výstavbu čističky od-
padních vod v Sobělicích a nyní, po jejím 
uvedení do provozu, má současné vedení 
obce prostor věnovat se jiným projektům. 
Na příští rok je tak naplánovaných několik 
investic, z nichž realizace některých bude 
záviset na přidělené dotaci. 

Obmění se autobusové zastávky 
Jednou z prvních akcí na jaře bude výměna 

autobusových zastávek. V Ratajích na točně,  
v Popovicích  a ve směru k obecnímu úřadu  
jsou ještě staré zelené plechové zastávky, na 
kterých se podepsal zub času. V současné době 
se nejvíce používají zastřešené zastávky z ne-
rozbitného skla, které se na tři zastávky insta-
lují. V současné zastávce u JZD  je i plakátovací  
plocha, a ta nebude chybět ani po nainstalo- 
vání nové. Nové zastávky poskytnou cestují-
cím vyšší komfort a jejich pořízení a instalace 
vyjde na 250 000 Kč.

RATAJE MAJÍ NAPLÁNOVANÉ INVESTICE 
NA ROK 2024

SLOVO STAROSTY

Milí spoluobčané,
za pár dní máme 
Štědrý den a co více 
si přát než odpočinek, 
pohodu, čas strávený 
s rodinou a u pohá-
dek. Nemusíte mít na 
stole 15 druhů cukro-
ví, vyleštěný celý dům 
a hromady dárků, kte-
ré se pod stromeček 
sotva vejdou. Pro mnoho z nás znamenají 
vánoční svátky jednu z nejdelších dovole-
ných za celý rok. Ať už Vánoce strávíte doma, 
v cizině či u příbuzných, myslete hlavně na 
to, že Vánoce jsou hlavně svátky klidu. Když 
se na Vánoce obvykle schází celá rodina i šir-
ší příbuzenstvo, může nás to, posilněny alko-
holem, svádět k řešení starých sporů, křivd  
a ublížení. K Vánocům však hádky nepatří. 
Dokázali jsme si společně v hezké atmosfé-
ře užít rozsvěcování vánočních stromečků  
v Ratajích i Sobělicích. Po dlouhých letech 
nám sněžilo, a tak jsme měli adventní čas 
se vším všudy. Teď jen musíme doufat, že na 
Štědrý den nebude 10 stupňů jako v před-
chozích letech. 
Nikdo z nás se na konci roku nevyhne tomu, 
aby nebilancoval. I my na obci hodnotíme 
letošní rok, chystáme investice na rok násle-
dující a přemýšlíme, co bychom mohli změ-
nit a udělat lépe. Na následující léta máme 
před sebou hodně úkolů, abychom všechny 
3 místní části zvelebili a odstranili to, co nás 
nejvíce pálí. Obec je finančně zdravá, avšak 
nelze všechny investice zrealizovat v jednom 
roce. Proto vás prosíme o trpělivost, víme, co 
je potřeba udělat, žádáme o dotace, připra-
vujeme projekty a hledáme nejlepší řešení. 
Na vánoční svátky vám přeji pohodu, žádné 
starosti, příjemně strávený čas a v novém 
roce 2024 spoustu pracovních a osobních 
úspěchů, a hlavně hodně zdraví. 

Marek Zezula

www.rataje.cz 4/2023

Ratajský
zpravodaj 4/prosinec 2023

ročník 24

Do nového roku vám přejeme hodně zdraví, 
protože si jej nemůžete koupit, 

štěstí, protože jej není nikdy dost, 
rodinné pohody, protože bez ní se těžko žije, 

a opravdové přátelé, 
protože ti vás podrží v těžkých chvílích. 

To vám ze srdce přejí
starosta Marek Zezula a zastupitelé.

Pf 2024
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pokračování ze str. 1
Zateplí se bytovka v Ratajích

Bytovka číslo 95 v Ratajích se bude 
na jaře zateplovat. Obec má totiž 
přislíbenou dotaci z programu Nová 
zelená úsporám určeného na sníže-
ní energetické náročnosti bytových 
domů z Ministerstva životního pro-
středí administrovaný Státním fon-
dem životního prostředí ČR. 

„Bytovka se měla zateplovat už  
v loňském roce, bohužel nebyl na-
chystaný projet a mrzí mě, že jsme 
práce nestihli udělat na podzim,“ 
uvedl starosta Marek Zezula. 

V rámci prací se zateplí fasáda, 
sklep i půda. Díky tomu nebudou 
muset obyvatelé domu tolik topit  
a ušetří na platbách za energie. Zá-
roveň dojde k zhodnocení obecního 
majetku. 

Požádá se o dotaci na silnice  
v Sobělicích a v Popovicích 

„V 1. kvartálu roku 2024 budeme 
znovu žádat o dotaci na opravu po-
vrchu komunikací v Popovicích, kon-
krétně u bytovek a na návsi v Soběli-
cích.,“ sdělil starosta Marek Zezula. 

Na návsi v Sobělicích došlo  
k poškození povrchu vozovky při 
pracích na vybudování kanalizace 
a napojení domovních přípojek na 
čističku odpadních vod. S tím se však 
dopředu počítalo, stejně jako s tím, 
že na obnovu povrchu komunikace 
požádá obec o dotaci. 

U bytovky v Popovicích je cesta 
také ve špatném stavu, povrch je 
nerovný, drolí se, není odvodněný 
a chybí obrubníky. Kvůli tomu se 
komunikace špatně udržuje, a to 
zejména v zimě. Součástí prací bude 
i vybudování domovních sjezdů  
k nové zástavbě. 

Obec už v letošním roce o dotace 
na obě investiční akce žádala, bo-
hužel neuspěla. Nyní bude soutěžit 
dodavatele stavby a má připravené 
veškeré potřebné dokumenty a pro-
jekty. Jakmile se dotační výzva ote-
vře, obec ihned požádá. 

Každá z akcí je projektovaná na  
17 milionů korun. Dohromady se 
tedy bude jednat o investice za  
34 milionů korun.

Vymění se krytina na Kulturním 
domě v Sobělicích 

Střecha na Kulturním domě  

v Sobělicích je ve špatném technic-
kém stavu a je potřeba vyměnit kry-
tinu. 

„I kdybychom na akci nezískali do-
taci, budeme ji realizovat ze svého 
rozpočtu. Už máme i vysoutěženého 
dodavatele prací, cena zakázky činí 
1,2 milionu korun,“ uvedl Zezula.  

Na střeše se vymění stávající po-
krývka z betonových tašek. Provede 
se hydroizolace, na kterou se položí 
nová krytina a udělá se oplechování 
a lemování konstrukcí. Střecha bude 
z kvalitního pozinkovaného plechu, 
který zároveň bude žáruvzdorný. 
Dešťové vody se napojí na stávají-
cí střešní svod. Opravou střechy se 
zhodnotí obecní majetek, zároveň se 
zabrání jeho dalšímu chátrání. 

Nachystá se projekt na chodník 
v Popovicích 

Obec bude ve spolupráci s Ředi-
telstvím silnic Zlínského kraje, p. o., 
(ŘSZK) připravovat projet na chodník 
v Popovicích. V současné době totiž 
chodník podél hlavního tahu z Popo-
vic na Zlobice chybí a děti i dospělí 
musejí chodit po kraji frekventované 
silnice. To není bezpečné zejména 
za snížené viditelnosti, za špatného 
počasí nebo v dopravní špičce. Obec 
však musí počkat na to, až se ŘSZK 
pustí do oprav povrchu silnice. Ta je 
totiž v majetku Zlínského kraje a obě 
akce se musí dělat současně. 

„Budeme vyjednávat s krajem, 
aby silnici v Popovicích co nejdříve 
zařadil na seznam svých investic, 

abychom zároveň pro bezpečnost 
chodců mohli vybudovat chodník,“ 
plánuje Zezula. 

Vypracuje se studie na úpravu 
Kulturního domu v Ratajích

Kulturní dům v Ratajích je bý-
valá stodola, která se v minulém 
století přestavěla. Morální, časové 
a technické opotřebení je znát jak 
na všech částech interiéru, tak na 
vybavení, zařízení i na exteriéru. 
Navíc je budova velmi energeticky 
nehospodárná, nezateplená, má 
původní elektroinstalaci i odpady  
a také střecha není v dobrém stavu. 
Trámový strop je na hraně únosnos-
ti, schody do patra jsou nešťastně 
řešené, nadstřešní části komínu jsou  
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O VYBUDOVÁNÍ VYSOKORYCHLOSTNÍHO INTERNETU MAJÍ ZÁJEM 2 DODAVATELÉ 
Už v loňském roce obec avi-
zovala, že se chystá vysoko-
rychlostní internet přenášený 
pomocí skleněných vláken op-
tickým kabelem v zemi. Akci má 
už 2 roky rozdělanou zastupitel 
Lukáš Frkal a práce zatím nepo-
stupují. Do toho se však se svojí 
nabídkou vložila telekomuni-
kační firma CETIN, a. s., která 
se Ratajím nabídla, že vysoko-
rychlostní internet vybuduje. 

Nyní obec stojí před otázkou, 
kdo zakázku dokončí. 

„Občané se nás neustále ptají, 
kdy bude internet v provozu. Do-
tazů přibývá a my na ně nedoká-
žeme odpovědět. Zastupitelstvo už 
několikrát pana Frkala vyzvalo, aby 
předložil veškeré dokumenty a plán 
prací. Nabídka od CETINu je pro nás 
zajímavá. Avšak dohodli jsme se, že 
obec bude podporovat místní živ-
nostníky, a proto dáváme panu Fr-

kalovi možnost, aby svůj rozdělaný 
projekt dokončil. Do konce února 
2024 má zastupitelstvu předložit 
veškerou projektovou dokumenta-
ci. Pokud tak neučiní, budeme hle-
dat jiné řešení,“ řekl starosta Marek 
Zezula. 

Optické kabely jsou po obci vi-
dět u domů, protože často trčí ze 
země. Což obci komplikuje údržbu 
trávníků. Aby zaměstnanci kabely 
nepoškodili, musejí je ručně obsíct. 

Za normálních okolností by v místě 
projeli sekačkou. 

CETIN obci nabízí, že si na své 
vlastní náklady udělá mezi občany 
průzkum, kdo z nich má o vysoko-
rychlostní internet zájem. Pokud 
jich bude více jak 50 %, CETIN by 
se pustil do práce. Nabízí více než 
20 dodavatelů internetu. Pokud by 
internet vybudoval pan Frkal, bude 
nabízet své internetové připojení.

text: Jana Hlavinková

v nevyhovujícím stavu, budova 
nemá bezbariérový přístup, ze zadní 
strany domu není omítnutá fasáda  
a v sále je nevyhovující akustika. 
V celém objektu jsou různé druhy 
podlah, ve špatném stavu jsou i okna  
a dveře. Než se objekt v zimě vytopí, 
trvá to dlouho a obec to stojí nemalé 
finanční prostředky. 

„Do budoucna musí budova projít 
generální opravou. Ve špatném stavu 
je v ní téměř všechno. Proto jsme se 
rozhodli, že si necháme zpracovat 
studii, která vyřeší vzhled budovy  
a její interiér. Práci jsme zadali stu-
dentům technických vysokých škol, 
aby si s tímto nesnadným úkolem 
poradili a představili nám komplexní 
návrh změn,“ konstatoval starosta. 

Povrch hřiště se jen vyčistí
Původně měla obec v plánu, že 

nechá vyměnit celý povrch víceúče-
lového hřiště v Ratajích. Ten už nepo-
skytuje dostatečný komfort a bezpe-
čí při došlapu. Odvádění dešťových 
vod z hřiště je funkční, avšak vlivem 
opotřebeného povrchu dochází k lo-
kálnímu zanesení podloží.

„Avšak vzhledem k tomu, že po 
odeznění pandemie koronaviru 
Covid-19 jej lidé využívají mnohem 
méně a na hřiště téměř nikdo ne-
chodí, rozhodli jsme se investici pře-
hodnotit a necháme povrch pouze 
vyčistit vysokotlakým čističem. Ten  
z povrchu odsaje zašlapané nečisto-
ty,“ řekl Zezula. 

Kdyby obec nechala vyměnit 
celý povrch, investice by vyšla na 
1 milion korun. Částku ovšem mo-
mentálně nechce do hřiště inves-
tovat kvůli nízkému zájmu občanů  
o sportování. 

text a foto: Jana Hlavinková
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POPLATKY ZA ODPAD SE SICE ZVÝŠÍ, I TAK ALE BUDOU JEDNY 
Z NEJNIŽŠÍCH V OKRESE

V SÁLE V SOBĚLICÍCH JSOU NOVÁ VĚTŠÍ KAMNA

Od příštího roku se obci zved-
nou poplatky za svoz a uložení 
komunálního odpadu na sklád-
ce. Navíc Rataje platí i za odpad 
ve velkoobjemovém kontejneru 
i bioodpad. Jelikož poplatky, 
které obyvatelé obci platí, nepo-
kryjí veškeré náklady, bude se 
od příštího roku poplatek zve-
dat, a jeho základní výše bude 
činit 600 Kč na rok. I tak popla-
tek, který obci občané zaplatí, 
pokryje celkové náklady jen  
z cca 60 %. Dalších 40 % na ka-
ždého občana přidají Rataje ze 
svého vlastního rozpočtu. Jeden 
člověk obec totiž stojí 1 020 Kč. 
„Bohužel se  neustále zvyšují 
náklady obce, které jsou spoje-
ny především se svozem komu-
nálního odpadu kroměřížskou 

firmou Biopas, s. r. o., a jeho 
následném uložením na sklád-
ce DEPOZ, s. r. o., v Nětčicích  
u Zdounek.“ vysvětlil místosta-
rosta Pavel Opatrný. 

Třiďte, třiďte, třiďte
I občané mohou mít zásadní vliv 

na to, jak razantně se budou v bu-
doucnu zvedat poplatky za komu-
nální odpad. Jedinou cestou, jak 
snižovat náklady na svoz a uložení 
komunálního odpadu na skládce, 
je poctivě třídit. Za papíry, plasty, 
sklo, plechovky, textil, bioodpad  
a potraviny vyhozené v popelnici 
na domovní odpad obec na sklád-
ce odpadu zaplatí. Pokud však tyto 
komodity vytřídíte a vhodíte je do 
nádob, kam patří (modrá, žlutá, bílá, 
šedá či zelená), obec za ně do svého 

rozpočtu dostane za zpětný odběr 
peníze. Jednoduše řečeno, za od-
pad v popelnicích obec zaplatí, za 
odpad v barevných kontejnerech 
dostane peníze. 

„Proto prosím využívejte sběrná 
hnízda, která v obci máme. Obča-
né nově najdou informace o svozu 
příslušných sběrných nádob stejně 
jako komunálního odpadu v novém 
stolním kalendáři, který od obce 
dostanou ke konci letošního roku. 
Kalendář svozu odpadů, který si 
můžete dát na ledničku, je součástí 
i tohoto vydání zpravodaje,“ sdělil 
Opatrný. 

Vedení obce si od počinu slibuje, 
že se bude minimalizovat nepořá-
dek vedle sběrných hnízd. Když totiž 
lidé budou vědět, kdy se kontejnery 
vyvážejí, budou si moci rozvrhnout 

vynesení plastů a papírů do kontej-
nerů. Nepůjdou tak s pytlem plastů 
ke žlutému kontejneru na poslední 
chvíli před svozem. 

Ceník poplatků za komunální 
odpad na rok 2024: 
–  základní sazba za dospělého člo-

věka: 600 Kč
–  za děti do 15 let věku: 400 Kč
–  za seniory starší 65 let: 400 Kč

Poplatek za odpady nemusí 
hradit:
–  kdo sice bydlí v obci, ale trvalý po-

byt má mimo její katastrální území
–  dítě do 3 let věku, které je v dět-

ském domově či ústavní výchově
–  občané, kteří žijí v domově pro se-

niory, v domově se zvláštním reži-
mem, v chráněném bydlení nebo 
v domově pro osoby se zdravot-
ním postižením

–  osoby ve výkonu trestu
–  člověk, který nemá v obci trvalý 

pobyt delší než 6 měsíců
–  za třetí a další dítě žijící ve společné 

domácnosti s osobami přihlášený-
mi v obci

–  miminka, která se narodí v přísluš-
ném kalendářním roce 

Kolik zaplatí v jiných obcích za 
odpad v roce 2024:
–  Kroměříž 840 Kč
–  Němčice u Holešova 720 Kč
–  Kvasice 700 Kč
–  Počenice-Tetětice 700 Kč
–  Soběsuky 700 Kč
–  Pačlavice 700 Kč
–  Dřínov 700 Kč
–  Zlobice-Bojanovice 700 Kč 
–  Troubky-Zdislavice 600 Kč
–  Šelešovice 600 Kč
–  Martinice 550 Kč

text: Jana Hlavinková

V Kulturním domě v Sobělicích je 
v horním patře sál, který se využívá 
ke spolkovým i soukromým akcím. 
Vytápění sálu se řešilo malými kamny, 
které ale neměly dostatečnou výhřev-
nost a sál nevytopily. V zimních měsí-

cích tak byla v sále zima a od podzimu 
do jara byl málo využívaný. Nyní už 
jsou v sále nová větší kamna, díky kte-
rým se celý sál vytopí a vejdou se do 
nich polena o délce až 70 centimetrů.  

„Zakoupili jsme kamna, která se 

nám osvědčila v Kulturním domě  
v Ratajích. Malá kamna jsme ni-
jak neodstraňovali, nechali jsme je  
v sále tak, jak byly,“ vypověděl starosta 
Marek Zezula.  

Nyní se bude muset vyřešit otázka 

bezpečnosti, protože se po sále pohy-
bují i děti. Stačí, aby se rodič na chvíli 
otočil a může se stát neštěstí. Proto se 
okolo kamen udělá železná ohrádka, 
aby se o ně děti nemohly popálit.

texty: Jana Hlavinková
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PŘEPARKUJTE SI PROSÍM SVÁ AUTA, BLOKUJETE ZIMNÍ ÚDRŽBU 

TŮŇKA POD RATAJEMI SE V LEDNU ODBAHNÍ 

Špatně zaparkovaná auta, která 
řidiči nechají stát na veřejných 
prostranstvích, v křižovatkách, 
a dokonce v zákazech zastave-
ní komplikují dopravu v obci. 
Dopravní značky „zákaz zasta-
vení“ jsou v některých ulicích 
osazené proto, aby zajistili prů-
jezd záchranné službě, hasičům 
i vozům zimní údržby. Realita je 
ovšem opačná, což bylo nejvíce 
znát o víkendu 2. a 3. prosince, 
kdy nasněžilo a obecní zaměst-
nanci nemohli některými ulička-
mi vůbec projet. 

„Potřebovali jsme odhrnout sníh 
v ulicích, ale někde jsme to museli 
vzdát, protože bychom neprojeli  
a nechtěli jsme poškodit zaparkova-
ná auta. Následně jsem měl spousty 
telefonátů od obyvatel, kteří se mě 
ptali, proč nemají před domem od-
hrnutý sníh. Lidé tak trochu hřeší 
na to, že nejsme město a nemůžou 
od městské policie dostat botičku,“ 
upozornil starosta. 

Obec bude do konce roku kont-
rolovat, jestli nejsou auta odstavená 
v zákazech, v křižovatkách, na ve-
řejných prostranstvích nebo jestli 
jinak neblokují průjezd komunikace. 
Dobrovolní hasiči budou projíždět 
uličkami hasičským vozem, a pokud 

kvůli špatně zaparkovaným autům 
neprojedou, vyřeší situaci s majite-
lem vozu. 

„Loni měl jeden náš občan mrt-
vičku a kvůli špatně zaparkovaným 
autům se k němu nemohla dostat 
záchranná služba. Pánovi šlo o život 
a pomoc se kvůli neukázněným řidi-
čům zdržela. Proto budeme případy 
špatného parkování, když domluva 
nepomůže, řešit s Policí ČR a ta bude 
majitele vozů pokutovat,“ oznámil 
starosta. 

Lidé mají primárně parkovat ve 
svých vjezdech a v garážích. Pokud 
mají garáž zaskládanou věcmi tak, 

že se do ní auto nevejde, měli by si 
v ní uklidit. Ti, kteří nemají vjezd ani 
garáž, musejí přemýšlet, kde zapar-
kují. Pokud mají před domem záka-

zovou značku, musejí si najít místo 
o pár metrů či pár desítek metrů dál 
od domu a ujistit se, že nikomu ne-
překáží. 

Když jedete od Kroměříže do Ra-
taj, v nejníže položeném místě 
je malá tůňka. Slouží nejen jako 
zásobárna vody pro živočichy  
a zvěř, ale také jako odpočinkové 
místo pro místní občany. Okolo 
tůňky rostou stromy a keře, ať 
už vysazené nebo náletové, a její 
kapacita už není taková, jaká by 

mohla být. Je to dáno tím, že dno 
je pokryté nánosy bahna a listí,  
a je potřeba je odstranit. 

„V lednu přijede odborná firma, 
která tůňku odbahní. Aby se k ní 
technika pohodlně dostala, udělali 
jsme probírku a náletové dřeviny 
jsme ořezali,“ sdělil starosta Marek 
Zezula. 

Kromě probírky se musely poká-
cet i některé vrby. Měly totiž uhnilé 
kořeny a hrozilo, že se zřítí. Poté, co 
k tůňce najede těžká technika, které 
ji odbahní, obec plánuje okolí zve-
lebit. Vysadí se nová zeleň a lidé bu-
dou moci místo využívat k procház-
kám a odpočinku v přírodě. 

Pomalu se dává dohromady za-

niklý rybářský spolek a ve spolupráci 
s ním by obec u tůňky udělala další 
úpravy. Přibylo by stavidlo a zakou-
pily by se ryby, které by se mohly 
chytat na povolenku. 

„Ryby koupíme i do poldru v Po-
povicích a místní lidé by tady mohli 
na povolení rybařit,“ uzavřel starosta. 

texty: Jana Hlavinková
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NA DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ NOVÉ ČISTIČKY PŘIŠLO 80 LIDÍ
Po patnácti letech příprav, dvou 
letech výstavby, roce zkušební-
ho provozu a kolaudaci se čistič-
ka odpadních vod v Sobělicích 
otevřela veřejnosti. V sobotu  
25. listopadu se za účasti místních 
obyvatel a hostů konal slavnost-
ní Den otevřených dveří. Při té 
příležitosti si návštěvníci mohli 
prohlédnout celý provoz a od od-
borného zástupce provozovatele 
čističky Ondřeje Mlčocha se do-
zvědět, jak zařízení funguje. 

Okolo 14. hodiny se k čističce zača-
li scházet místní lidé i pozvaní hosté. 

Starosta Marek Zezula všechny přivítal 
a řekl pár zajímavostí o výstavbě čistič-
ky a jejím provozu. Kněz z místní far-
nosti, Jan Kulíšek, novému zařízení po-
žehnal a posvětil jej svěcenou vodou, 
a pak už se návštěvníci vydali přímo 
do objektu čističky, aby si poslechli vý-
klad Ondřeje Mlčocha. Mezitím shlédli 

prezentaci, díky které viděli, jak probí-
haly stavební práce. Na samotné akci 
pro přítomné nechybělo drobné ob-
čerstvení. Sice svítilo sluníčko, ale byla 
celkem zima. Proto přišla horká káva, 
čaj či svařené víno vhod. Návštěvní-
ci si mohli nabídnout i koláčky. Od  
14 do 16 hodin se Dne otevřených 

dveří zúčastnilo cca 80 lidí.
„Děkuji našim hasičům, obecním 

zaměstnancům i dobrovolníkům, 
kteří nám s přípravou akce pomohli. 
Také děkuji našim sponzorům, kteří 
nám zdarma věnovali občerstvení,“ 
poděkoval starosta Marek Zezula. 

text a foto: Jana Hlavinková
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STOČNÉ SE ZATÍM BUDE HRADIT V JEDNÉ SPLÁTCE JEDNOU ZA ROK 

NA ČISTIČKU SE STÁLE JEŠTĚ NEPŘIPOJILO 56 NEMOVITOSTÍ, 
HROZÍ JIM SPRÁVNÍ ŘÍZENÍ

Největší investiční akce v obci za 
posledních 30 let je hotová. Čis-
tička odpadních vod v Sobělicích 
má za sebou rok zkušebního pro-
vozu, kolaudaci i Den otevřených 
dveří pro veřejnost. Čistička však 
ještě nejede na plný výkon, pro-
tože ještě zbývá 56 nemovitostí, 
které se mají připojit k jednot-
né kanalizaci a přestat používat 
septiky či domácí čističky vody. 

Nepřipojené domy bude řešit 
vodoprávní úřad 

„Potřebujeme, aby se zbývající ne-
movitosti napojily co nejdříve. Pově-
řené orgány totiž budou pravidelně 
dělat rozbory vody v potoce, a pokud 
nebudeme splňovat příslušné nor-
my, hrozí nám vysoké pokuty. Také 
pokud se nenapojí všechny nemo-
vitosti, hrozí nám sankce. Na čističku 
jsme dostali celkem 54,5 milionů ko-
run a částka, kterou bychom museli 
vracet, by se mohla pohybovat v mi-
lionech korun,“ požádal nepřipojené 
starosta Marek Zezula. 

Ti, co se ještě nepřipojili se buď 
připojit chystají, nebo se z nějakého 
důvodu na obecní kanalizaci napojit 
nechtějí. Obec se snaží místní co nej-
více podpořit, a proto nabízí dotace 
na přípojky. Ty však poskytuje jen do 
konce kalendářního roku 2023. Ti, 
kteří se na kanalizaci nepřipojí, obec 
je bude muset nahlásit na vodopráv-

ním úřadě a bude s nimi zahájeno 
správní řízení. 

„To však bude až krajní řešení. Nej-
prve se budeme snažit se všemi do-
mluvit a zjistíme, z jakého důvodu se 
nepřipojili. Jelikož nám při nesplnění 
podmínek hrozí sankce, musíme 
udělat maximum proto, aby se všich-
ni připojili. Teprve když nenajdeme 
společnou řeč, budeme to muset ře-
šit s vodoprávním úřadem,“ vysvětlil 
Zezula. 

Do WC nesplachujte nic, ucpete 
čerpadlo 

Čističkou každý den, pokud ne-
prší, proteče 80 až 100 kubíků vody. 
Při deštích se průtok zvýší až na  
300 kubíků, protože jednotná kanali-
zace je v některých úsecích napojená 
na dešťovou. Týdenní spotřeba ener-
gie činí 1250 kWh a obec za elektric-
kou energii na čističce ročně zaplatí 
cca 400 000 Kč. Avšak nepozornost 
místních občanů způsobuje poruchy 
na zařízení a jeho odstávky. 

„Naposledy jsme měli čističku 
ucpanou velkým hadrem a čerpadlo 
stálo. Museli jsme ho vytáhnout a ha-
dru odstranit. Byla doslova namotaná 
na zařízení a nějaký čas nám zabralo, 
než jsme všechnu látku odmotali  
a čerpadlo zase fungovalo,“ upozornil 
správce čističky František Majda.

V čističce už správce našel ponož-
ky, košili, hadry, plastové stahovací 

pásky, tenisový míček, menstruační 
potřeby, vlhčené ubrousky, gumové 
a latexové rukavice a drobné kousky 
textilií. Předměty způsobují poruchy 
na zařízení, čerpadlo se zastaví, musí 
se vytáhnout a vyčistit. Například 
plastová stahovací páska byla do 
čerpadla úplně zamotaná a šla těžko 
odstranit. 

Lidé do WC splachují i potraviny, 
které tam ovšem nemají co dělat, 
protože kanalizací doputují do čis-
tičky. Často jde o zavařeniny, zbyt-
ky brambor, rýže či těstovin a další 
„měkké“ potraviny, které jdou dobře 
splachovat a lidé ví, že jimi nezacpou 
toaletu. 

Na čističku Rataje dostaly  
2 dotace 

Čistička odpadních vod stojí  
v blízkosti Popovického potoka  
v Sobělicích na jednom z nejníže po-
ložených míst v obci. Aby se mohla 

postavit, bylo zapotřebí vybudovat  
9,5 kilometru kanalizace včetně pří-
pojek a několika přečerpávacích sta-
nic. Kapacita čističky je na 1300 oby-
vatel, protože se do budoucna počítá  
s další individuální výstavbou.

Celé dílo stálo 85,3 milionů korun, 
z toho 46,8 milionů získala obec od 
Státního fondu Životního prostředí 
z Ministerstva životního prostředí 
ČR a 7,6 milionů od Zlínského kraje. 
Na dofinancování díla si Rataje vzaly 
dlouhodobý úvěr ve výši 20 milionů 
korun. Na čističce se na část úvazku 
střídají dva správci, kteří dohlíží na 
provoz a řeší případné problémy, čistí 
ucpaná čerpadla, kontrolují hodnoty 
a hlásí poruchy odbornému zástupci. 

V budoucnu bude úplný zákaz 
vypouštění splaškových a odpad-
ních vod do vodoteče, proto je čis-
tička odpadních vod v Ratajích tak 
důležitá. 

text: Jana Hlavinková

S vybudováním čističky odpad-
ních vod se v obci zvýšila platba 
za stočné. To se platí za odvádění 
a čištění odpadních vod. Oby-
vatelé byli zvyklí, že za jednu 
nemovitost platili za stočné cca 
2 100 Kč při průměrné spotřebě 
120 kubíků za rok. Od příštího 
roku se stočné zvedá na 38,50 Kč 
za kubík a od roku 2025 to bude 
41,80 Kč za kubík. Od ledna 
tak platba za jeden dům vzros-
te z průměrných 2 100 Kč na  
4 620 Kč. 

„V roce 2025 už lidé na stočném za 
jednu nemovitost průměrně zaplatí 

5 016 Kč , což dělá zhruba 420 Kč mě-
síčně. Řešili jsme, jakým způsobem 
platby vybírat a od obyvatelů zazně-
ly dotazy, zda by šlo stočné hradit 
v měsíčních splátkách místo jedné 
částky jednou za rok,“ uvedl starosta 
Marek Zezula. 

Starosta si zjišťoval, jakým způso-
bem se vybírá stočné v jiných ob-
cích, a v drtivé většině případů se 
stočné platí jako jednorázová platba 
jednou ročně. I daňová poradkyně 
Ratajím doporučila, aby platbu vybí-
raly jednorázově. V současné době 
totiž neexistuje žádný efektivní pro-
gram, který by v podstatě sám evi-

doval přijaté platby. 
„Máme tady cca 400 obydlených 

domů. Kdybychom měli každý měsíc 
účtovat navíc 400 plateb, znamena-
lo by to pro obec obrovskou admi-
nistrativní zátěž a na práci bychom 
museli zaměstnat dalšího člověka 
minimálně na půl úvazku,“ zhodnotil 
Zezula. 

Pokud se na trhu objeví nějaký 
systém, díky kterému se budou moci 
účtovat měsíční úhrady stočného 
bez toho, aniž by to obec administ-
rativně pohltilo, Rataje se jeho zave-
dení nebrání. V současné době však 
není možné vybírat stočné v měsíč-

ních splátkách, ale pouze jednou 
ročně.

Platba za stočné se zvedá, protože 
Rataje mají vybudovanou čističku 
odpadních vod. Platby pro občany 
se tak vypočítávají z reálných nákla-
dů na provoz čističky. Započítává se 
do nich například elektrická energie, 
údržba, opravy, odměna pro správce, 
vyvážení kalu a podobně. 

„V ostatních obcích platí za stočné 
mnohem vyšší částku, jde o 57,43 Kč. 
Stále jsme tak pod průměrem jak  
v okrese, tak v České republice,“ uza-
vřel Zezula.

texty: Jana Hlavinková
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POHLÍDEJTE SI, ZDA PLATÍTE NÁJMY ZA VAŠE HROBY, 
V OPAČNÉM PŘÍPADĚ UZAVŘETE S OBCÍ SMLOUVU

V Ratajích i Popovicích je ve-
řejné pohřebiště, kde pozůstalí 
pohřbívají své blízké. S rozrůs-
táním obce o nové obyvatele se 
bude muset do budoucna řešit 
kapacita obou hřbitovů, jejich 
vybavenost a nabídka volných 
hrobových a urnových míst. 
Hřbitovy mají danou rozlohu, 
jsou ohraničené zdí a jejich roz-
šíření není úplně jednoduché. 
Proto si obec zmapovala celko-
vou kapacitu hrobových míst  
a zjistila, že za některé hroby už 
dlouhé roky nikdo neplatí ná-
jem. Některá hrobová místa jsou 
opuštěná, náhrobní kámen už 
padá, jména jdou sotva přečíst  
a na první pohled je zřejmé, že 
se o ně nikdo roky nestará. Ne-
využívaná místa mohou sloužit 
dalším zájemcům o uložení své-
ho zesnulého do hrobu. 

Zkontrolujte si své hroby, zda za 
ně platíte nájemné 

Hrobové místo a hrobové zaříze-
ní jsou dvě odlišné věci. Samotné 
hrobové místo leží na pozemku 
Římskokatolické církve a provozo-
vatelem pohřebiště je obec Rataje. 
Hrobová zařízení (náhrobní desky, 
kameny, lucerny na svíčku a další 
prvky na pomnících) však mohou 
být v majetku soukromé osoby, ro-
diny, která hrobové zařízení nechala 
vyrobit, nainstalovat a zaplatila za 
něj. Aby se opuštěná hrobová mís-
ta mohla využít pro další zesnulé, 
musí obec však nejprve zjistit, jestli 
jde skutečně o opuštěný hrob. Pro-
to bude od 1. 1. 2024 do 1. 1. 2025 
na úřední desce vyvěšený seznam 
hrobových míst bez uzavřené ná-
jemní smlouvy a doplněný o plánek. 
Každý si tak může zkontrolovat, zda 
má u svého hrobu řádně zaplacené 
nájemné. Pokud se o hrob nikdo 
nepřihlásí, zanikne užívací právo  
k hrobovému místu a veškeré hro-
bové zařízení (náhrobní kameny) 
bude muset bývalý nájemce hrobu 
odstranit. Ovšem pokud jej obec vů-
bec dohledá. S ostatky v opuštěném 
hrobě bez řádně uzavřené smlouvy 
se naloží dle zákona o pohřebnictví. 

Pokud se nikdo nepřihlásí, 
náhrobky se odstraní 

Pokud se o hroby nikdo z po-
zůstalých do 1. 1. 2025 nepřihlásí, 
bude od 1. 2. 2025 do 1. 2. 2026 na 
úřední desce na místních hřbito-
vech, na obecním úřadě a webo-
vých stránkách viset seznam těch 
hrobových zařízení, u kterých obec 
nezná vlastníky nebo se je nepo-
dařilo kontaktovat. Situace může 
nastat tím, že obec má například  
20 let starou adresu nájemce určité-
ho hrobu, ale na dané adrese už jej 
nelze kontaktovat. Nebo je nájem-
cem někdo, kdo se dle dostupných 
údajů narodil před více než 100 lety 
a není tak pravděpodobné, že daný 
člověk ještě žije. Pokud se o hrobová 
zařízení nikdo do 1. 2. 2026 nepřihlá-
sí, naloží s nimi obec jako s opuště-
nými věcmi a na své vlastní náklady 
je odstraní. 

Dosavadní uživatelé hrobových 
míst nebo jejich právní zástupci se 
za účelem uzavření smlouvy o ná-

jmu hrobového místa nebo v pří-
padě jakýchkoli nejasností či dotazů 
mohou obrátit na provozovatele 
pohřebiště prostřednictvím jeho 
správce na adrese: Obec Rataje, Ra-
taje 139, 768 12 Rataje u Kroměříže, 
nebo obec kontaktovat na telefon-
ním čísle +420 573 364 028 či e-mai-
lu: hospodarka@rataje.cz.

Rozšíří se urnové hroby
Obec Rataje zároveň půjde na-

proti současnému trendu, a tím 
je pohřeb žehem. To znamená, že 
asi 80 % lidských ostatků se spálí v 
krematoriích. Stále více pohřbů se 
koná tímto způsobem, což je dáno 
proměnou společnosti a zvyklostí. 
Zpravidla platí, že tělo do hrobu ne-
chávají pohřbívat silně věřící katolí-
ci, i když i ti, kteří se hlásí k římsko-
katolické církvi, volí žeh. Také oproti 
minulosti stoupá počet civilních 
pohřbů, u kterých si minimum po-
zůstalých volí uložení svého zesnu-
lého do hrobu. Také si někteří už za 

svého života přejí, aby je po smrti 
nechala jejich rodina spálit. Proto 
obec z rozpočtu vyčlenila finanční 
prostředky na výstavbu kolumbária 
na hřbitově v Ratajích, které bude  
u zdi vedle malého domku, který 
dříve sloužil jako márnice. 

Zvyky v pohřbívání se během 
staletí mění 

Někteří nejsou zrovna zastán-
ci trendu pohřbů žehem, avšak 
musíme se podívat i do historie 
pohřbívání na našem území. Staří 
Slované své mrtvé spalovali (po-
pelnicové hroby). V pohanské době 
(před rozšířením křesťanství) neslo 
pohřbívání zesnulých známky vam-
pirismu. Lidé totiž věřili, že se mrtvé 
duše mohou vrátit. Dobří lidé, kteří 
žili spořádaně, se pohřbívali ob-
ličejem ke slunci. Vyvrhelové byli 
pohřbívání na okraji pohřebiště. 
Mrtvým se svazovaly ruce a nohy 
či se do hrobu dávaly jejich oblíbe-
né předměty, které je měly dopro-
vodit na onen svět. Od 15. století 
se změnil způsob pohřbívání. Od 
domu šel průvod do kostela, kde se 
konal obřad a pozůstalí zemřelého 
doprovodili na jeho poslední cestě, 
uložili jej do připraveného hrobu. 
Do začátku 20. století můžeme  
o všech pohřbech mluvit jako o ná-
boženských. Uložení těla do hrobu 
symbolizovalo i jeho sociální posta-
vení.

Navíc ještě do 50. let minulého 
století nebyla smrt tabu. Člověk ve 
většině případů zemřel doma, ob-
klopený blízkými, až do pohřbu byl 
doma v nějaké chladnější a tem-
nější místnosti a pozůstalí se s ním 
chodili loučit. Pozůstalí si své mrtvé 
v rakvi ještě v 70. letech minulého 
století běžně fotili. Smrt tak neby-
la tabu, jako dnes, kdy se tématu 
smrti běžně vyhýbáme jako čert 
kříži. Je to dáno tím, že lidé umírají 
v nemocnicích, v domovech pro 
seniory a v léčebnách dlouhodo-
bě nemocných. Smrt jsme vytěsnili 
jako něco, co si nepřipouštíme, že 
jednou čeká každého z nás. 

 text: Pavel Opatrný, 
Jana Hlavinková
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VE ČTYŘECH LOKALITÁCH SE DOKONČILA VÝSADBA

VÝSADBA NOVÉHO VÁNOČNÍHO STROMEČKU PŘED ŠKOLOU

Obec dokončila 4 výsadby bio-
koridorů a větrolamů v extravi-
lánů svého katastrálního území. 
V krajině jsou tak nové stromy, 
keře, meze i remízky. Díky tomu 
se obec ochrání před větrnou 
erozí, drobní živočichové, ptac-
tvo a zvěř budou mít úkryt  
a nové stromy přibyly i podél 
polních cest. 

„K Havláku je nová výsadba a zá-
roveň je tam nová zpevněná polní 
cesta. Na jaře ještě ve spolupráci se 
zemědělským družstvem uděláme 
protlak pod cestou,“ uvedl starosta 
Marek Zezula. 

I když se v rámci komplexních 
pozemkových úprav počítá s tím, 
že zde jednou bude asfaltová cesta, 
bylo potřeba polňačku vyspravit, 
protože už byla ve velmi špatném 
stavu a prudké deště cestu vždy 
splavily. 

Avšak chvíli poté, co obec cestu 
opravila a vysadila stromky, tudy 
jezdila těžká technika těžařské 
firmy. Jakmile napadl sníh, stroj 
krajnice cesty poškodil a navíc se 
otáčel přes zasazené stromečky  
a zlomil je. 

„Incident jsme řešili s Policií ČR. 
Velmi mě mrzí, že naše úsilí přišlo 
vniveč,“ ohlásil Zezula. 

Další výsadba proběhla nad Ko-
líbkama a nad Studýnkou ve spo-
lupráci s myslivci a zemědělským 
družstvem, aby zde byl i remízek 
jako útočiště pro zvěř. Také je ho-
tová cesta z asfaltových výfrezků 
směrem na Věžky a okolo ní je též 
nová výsadba lip a javorů. 

 Poničená cesta a výsadba K Havláku
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JEDNA LÍPA SE MUSELA POKÁCET, DRUHÁ SE ODBORNĚ OŠETŘÍ 

MĚJTE VE SVÉM TELEFONU INFORMACE Z OBCE ZDARMA. 
STÁHNĚTE SI APLIKACI ROZANA

V Ratajích došlo na konci listo-
padu k pokácení lípy u Sloupu 
se sochou Panny Marie. Ta byla 
podle odborného posudku ve 
špatném stavu a při zhorše-
ných povětrnostních podmín-
kách hrozilo její zlomení. Lípa 
se nacházela v těsné blízkosti 
zástavby a pomníku a při jejím 
pádu by mohlo dojít k ohrože-
ní soukromého i obecního ma-
jetku. 

Strom byl napadený dřevokaz-
nými houbami, jedno rameno 
bylo vychýlené z těžiště stromu  
a naklánělo se nad příjezdovou 
cestu. Kmen byl prasklý a deformo-
vaný. U sochy jsou však 2 lípy, jedna 

se pokácela, protože už ji nebylo 
možné zachránit, druhá však podle 
arboristy (odborníka na stromy ros-
toucí mimo les) zachránit jde. 

„Bude potřeba provést odborný 
zdravotní řez, který spočívá v oře-
zu nebezpečných a suchých částí,  
a proředění přehoustlé koruny. Ko-
runa stromu se také zabezpečí spe-
ciálním lanem, který brání selhání 
větví,“ vyjmenoval potřebné zásahy 
starosta Marek Zezula. 

Podle arboristy se jedná o pěk-
ný vzrostlý strom v centru obce  
a byla by škoda o něj přijít nečin-
ností nebo neodborným zásahem. 

Na místo vykácené lípy obec vy-
sadí nový strom. 

Hlášení místního rozhlasu pa-
tří k obcím už desítky let. Díky 
tomu se mohou občané napří-
klad dozvědět, kdy do obce 
přijede pojízdná prodejna, jaká 
akce se chystá, kdy se platí po-
platky za odpady či psy a další. 
Avšak stávalo se, že na někte-
rých místech nebyl rozhlas té-
měř slyšet, rozléhala se ozvěna 
či někde to lidem doslova řvalo 
do oken. Proto obec přistoupila 
k rozsáhlé modernizaci ozvuče-
ní místního rozhlasu, aby se 
zlepšila intenzita hlášeného 
slova. 

„Snažili jsme se odstranit veškeré 
nedostatky, které rozhlas měl. Po-
kud by se i přesto stalo, že rozhlas 
špatně slyšíte, nahlaste nám to pro-
sím na obecním úřadě,“ vyzval oby-
vatele místostarosta Pavel Opatrný.

Aplikace je zdarma
Informování občanů o tom, co se 

v obci děje má svůj vývoj a nyní už 
existují aplikace, jejímž prostřednic-
tvím mají lidé 24 hodin denně pří-
stup k hlášení místního rozhlasu. Na 
hlášení rozhlasem jsou zvyklí přede-
vším starší spoluobčané, mladí už 
rádi využívají moderní technologie. 
A tak i Rataje zavedly možnost onli-
ne přenosu informací k obyvatelům 
pomocí mobilního rozhlasu ROZa-
NA od ostravské firmy MK hlas, s. r. o., 
To znamená, že lidé si ve svém chyt-
rém telefonu nebo tabletu mohou 
v Google Play nebo App Store stáh-
nout aplikaci a přihlásit se k odběru 
hlášení v Ratajích. 

Aplikace úplně nahradí 
rozesílání SMS zpráv

MK hlas, a. s., v obci dělal celou za-

kázku na obnovu drátového rozhlasu 
za necelého půl milionu korun a apli-
kaci obci nabídla jako službu navíc. 

„Pro obec to znamená rychlejší 
odesílání hlášení a informací regist-
rovaným občanům. Aplikace v  mo-
bilním rozhlase rozana.cz je novou 
a plně hodnotnou bezplatnou služ-
bou pro naše občany, které co nej-
více prosíme, aby se zaregistrovali  
a on-line službu využívali. Informace 
budou mít ve svém chytrém tele-
fonu okamžitě k dispozici v textové 
nebo audio podobě,“ vysvětlil mís-
tostarosta. 

Vedení obce si uvědomuje, že ne 
všichni občané využívají mobilní do-
tyková zařízení připojené k mobilním 
datům nebo WIFI síti. Proto bude  
i nadále registrovaným občanům 
rozesílat obecní hlášení formou SMS 
zpráv. Avšak z finančních a technic-

kých důvodů bude obec ráda, když 
bude aplikaci ROZaNa využívat co 
nejvíce lidí. Do budoucna se totiž 
počítá s tím, že se zasílání SMS zpráv 
výrazně omezí. 

„Děti a vnoučata, pomozte prosím 
svým rodičům a prarodičům nainsta-
lovat službu ROZaNa do jejich chyt-
rých telefonů. Pro vás to bude hračka 
a oni vaši pomoc jistě ocení,“ nabádá 
místostarosta. 

Od té doby, co se v obci opravil 
rozhlas, ustaly stížnosti obyvatel, že 
rozhlas neslyší, slyší pouze ozvěnu, 
nebo že zvuk je příliš hlasitý nebo 
naopak příliš tichý. 

text: Pavel Opatrný, 
Jana Hlavinková
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NOVÝ OLTÁŘ V RATAJSKÉM KOSTELE 
VYSVĚTIL POMOCNÝ BISKUP ANTONÍN BASLER

ANEŽKA DUNDÁLKOVÁ JE KNIHOVNICÍ UŽ 45 LET, 
SVÉ MÍSTO MOŽNÁ PŘENECHÁ DCEŘI 

Je pátek krátce po 13. hodině  
a do ratajské knihovny přichází 
několik místních seniorek. Hned 
se dají do družného hovoru  
s paní knihovnicí Anežkou Dun-
dálkovou, která jim mezi tím 
chystá knihy, které si odnesou 
domů. Za 45 let, co je knihovnicí, 
už má čtenářky dobře „přečtené“ 
a přesně ví, které bude jaká kni-
ha pasovat. Během chvilky navrší 
na stůl několik svazků a přidává 
své postřehy a dojmy z daných 
knih. Seniorky se tak nemusejí 
probírat regály a hledat, co by se 
jim mohlo líbit. Knihy připravené 
od paní Dundálkové jsou sáz-
ka na jistotu. Některé seniorky 
přečtou i deset románů za měsíc 
a jsou stálými návštěvnicemi.

Knihovna se několikrát 
stěhovala

„Muži k nám do knihovny moc ne-
chodí. Většinou jim něco nachystám 
a jejich manželky jim to vezmou,“ říká 
paní Dundálková. 

Paní knihovnice pamatuje dobu, 
kdy knihovna sídlila v  Kulturním 
domě v Ratajích. Pak se přestěhovala 
do prostor domu obchodu v  Rata-
jích a teprve odtud se přesunula na 
obecní úřad. Nejprve do přízemí, do 

místnosti, kde má dnes kancelář sta-
rosta a pak do horního patra, vedle 
zasedací místnosti.

„Jelikož většina čtenářek jsou seni-
orky, je přístup do knihovny po scho-
dech poněkud nešťastný. Nejlepší by 
bylo, kdyby knihovna byla v přízemí 
a měla bezbariérový vstup,“ přemítá 
paní Dundálková. Dětských čtenářů 
do knihovny moc nechodí. 

„Možná je to i tím, že z Rataj do 
Kroměříže je to kousek a děti si vy-
berou v Knihovně Kroměřížska,“ uva-
žuje. 

Vybírat můžete z 3 000 svazků 
knih

Knih je v Ratajské knihovně čím 
dál víc, v současné době 3 000 svaz-
ků. Je to dáno nejen tím, že funguje 
výměnný fond se zmíněnou Knihov-
nou Kroměřížska, ale také tím, že 
obec nákup knih finančně podpo-
ruje. Jen v letošním roce věnovala na 
nové publikace 29 000 Kč.

„Nakupuji za ně knihy, které vím, 
že se budou půjčovat. Nejčastě-
ji jde o beletrii a detektivky. Oblí-
bení jsou nejen čeští autoři píšící  
v posledních letech, ale i zahraniční. 
Poptávka je zejména po bestselle-
rech,“ vysvětluje paní Dundálková. 

Na práci v knihovně však není 

sama, pravidelně ji každý pátek od 
13 do 17 hodin vypomáhá její dce-
ra Věra Kociánová. Obě mají hodně 

načteno a mohou tak čtenářkám 
radit. Shodnou se na tom, že si neu-
mí představit relax bez dobré knihy.  
A jelikož je paní Dundálková knihov-
nicí 45 let, už pomalu plánuje, že 

starost o knihovnu předá někomu 
dalšímu. Bude novou knihovnicí její 
dcera Věra? 

„Pomáhám mámě, ale netrvám 
na tom, že až odejde, že musím být 
knihovnicí já. Může to být kdokoliv 
z obce,“ namítá Věra Kociánová. 

texty: Jana Hlavinková



12

4  | 2023

JE PODANÁ ŽÁDOST O DOTACI NA KOMPOSTÁRNU ZA ŽIVOČIŠNOU VÝROBOU, 
PROJEKT NA SBĚRNÝ DVŮR SE PŘEDĚLÁVÁ

Odpady jsou velkým tématem 
nejen pro města, ale i pro obce. 
Už v roce 2025 budou občané 
muset vytřídit 60 % odpadů  
a v roce 2030 bude zákaz 
skládkování směsného komu-
nálního odpadu. Do černých 
popelnic by lidé měli vhazovat 
opravdu jen to, co nemůžou 
vytřídit. Po Ratajích, Soběli-
cích i Popovicích jsou sběrná 
hnízda s barevnými kontej-
nery, do kterých mohou lidé 
odevzdávat plasty, papír, sklo, 
plechovky, jedlý tuk a olej, 
dvakrát ročně se přistavuje 
kontejner na velkoobjemový 

odpad a hasiči pořádají sběr 
železa. 

Do popelnic také v žádném pří-
padě nepatří listí, tráva, větvičky či 
plevel, což se obyvatelé Rataj nauči-
li. Obec tak nemusí řešit problémy, 
které mají okolní vesnice, kdy lidé 
do popelnic nacpou posekanou 
trávu. 

„Také pominulo pálení trávy a ob-
čané bioodpad třídí tak poctivě, že 
už jsme za hranou vlastní kapacity,“ 
pochválil občany Zezula. 

Obec totiž zatím musí vykazovat 
likvidaci bioodpadu a odpadu z čis-
tičky odpadních vod v Sobělicích. 
V současné době obec bioodpad 

zpracovává už 10 let, ale nemůže 
produkovat kvalitní kompost. 

„Potřebujeme větší kompostár-
nu s vybavením, která v obci však 
zatím chybí. Poté už totiž nebude-
me muset vykazovat likvidaci kalu  
u čističky odpadních vod a bude-
me mít vyšší kapacitu na nakládání 
s bioodpadem. Projekt na komu-
nitní kompostárnu je připravený 
už od bývalého vedení obce a my 
jsme požádali o dotaci, abychom 
akci mohli zrealizovat. Vybudová-
ní kompostárny totiž vyjde na cca  
5 milionů korun. Pokud dotaci zís-
káme, dostaneme 70 % uznatel-
ných nákladů,“ nastínil plány staros-

ta Marek Zezula. 
Obec má připravený projekt i na 

sběrný dvůr, ten si však nyní nechá-
vá přepracovávat. Současný projet 
počítá s velkým areálem, který ale 
chce současné zastupitelstvo zmen-
šit. Projektanti mají na přepracování 
projektu čas do konce ledna 2024. 
Na sběrný dvůr lze také žádat dotaci, 
ovšem z jiného dotačního titulu než 
na kompostárnu. 

Vybudováním komunitní kom-
postárny a sběrného dvora se do 
budoucna vyřeší problematika  
s nakládáním se všemi druhy odpa-
dů v Ratajích. Obec zároveň splní 
legislativní nařízení. 

ZASTUPITELÉ SCHVÁLILI STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE OBCE NA PŘÍŠTÍCH 7 LET 
Aby obec vůbec mohla požádat 
o nějakou dotaci, potřebuje 
při podávání žádosti spoustu 
dokumentů. Pokud se jedná  
o rozsáhlejší investice, musí na-
příklad předložit projektovou 
dokumentaci, stavební povole-
ní, vyjádření všech dotčených 
orgánů a souhlas zastupitelů  
s investičním záměrem a způso-
bem financování. Dalším doku-
mentem, který poskytovatelé 

dotací vyžadují, je Strategický 
rozvojový dokument obce.

„Strategický dokument vyžaduje 
hlavně Zlínský kraj a Ministerstvo 
pro místní rozvoj ČR. Tím, že plán 
předložíme jako přílohu k žádos-
ti, dáváme poskytovatelům dotací 
na vědomí, že konkrétní investice 
je důležitá pro rozvoj Rataj. Kdyby-
chom dokument neměli, nesplnili 
bychom všechny podmínky žádos-
ti a snížili bychom tím svoji šanci 

uspět,“ konstatoval starosta Marek 
Zezula.

Strategický dokument je zpraco-
vaný na léta 2023–2030, neznamená 
to však, že obec musí v daném obdo-
bí zrealizovat všechny investice. 

Plán představuje vizi na další 
léta

Jedná se o klíčový strategický 
dokument, ve kterém mají zastupi-
telé naplánované investice a rozvoj 

obce na budoucí léta, a kterým se 
řídí i sestavování obecního rozpoč-
tu. 

Dokument má analytickou část, 
ve které je popsána vize rozvoje 
obce spolu se základními popis-
nými údaji a stručný nástin života 
obyvatel. Poté obsahuje SWOT ana-
lýzu, která vyzdvihuje silné stránky 
obce, upozorňuje na ty slabé, na-
vrhuje možnosti rozvoje a upozor-
ňuje na hrozby, se kterými by se 
Rataje mohly v budoucnu potýkat 
s ohledem na vnější faktory.

Návrhová část je nejrozsáhlejší, 
obsahuje investiční akce. Tedy nej-
důležitější projekty, které vedení 
Rataj v budoucích letech, pokud to 
finanční situace dovolí, zrealizuje.

Obecní budovy potřebují 
opravy 

Samotné projekty v návrhové 
části jsou rozdělené na 3 skupiny. 
První je občanská vybavenost, pak 
je infrastruktura, a nakonec obecní 
majetek. Které konkrétní projekty 
bude obec v nejbližší době realizo-
vat záleží na prioritách, získaných 
dotacích a aktuálních potřebách. 

Co se týče občanské vybave-
nosti, spadají do ní obecní budovy  
a sportoviště. Na fotbalovém hři-
šti neexistuje zavlažovací zařízení, 
díky kterému by se trávník mohl Rybník v Popovicích se odbahní
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udržovat v dobré kondici a zajistil 
by fotbalistům kvalitní povrch. Také 
víceúčelové hřiště v Ratajích bude 
do budoucna potřebovat vyměnit 
povrch, avšak akce se bude finan-
covat v případě získání dotace. 
Střešní krytina na Kulturním domě 
v Sobělicích potřebuje vyměnit  
a práce se budou realizovat v příš-
tím roce. 

Velkým oříškem bude Kulturní 
dům v Ratajích. Budova je celkově 
ve špatném stavu a bude potřeba 
generální rekonstrukce, která se 
však bude dělat na etapy a pouze 
v případě získání dotací. To však 
bude ještě několik let trvat. Ra-
taje také mají nevyužívanou bu-
dovu bývalé moštárny, které zeje 
prázdnotu. Do budoucna se dá 
domek přestavět na bydlení, kte-
ré bude obec pronajímat místním 
soběstačným seniorům nebo jako 
startovací byt pro mladou rodinu. 
Také hasičská zbrojnice v Ratajích 
je ve velmi špatném stavu. Do in-
teriéru zatéká a jedna místnost se 
kvůli tomu nedá využívat. I sociální 
zařízení pamatuje minulý režim. Sa-
motná garáž má stará plechová vra-
ta, se kterými se špatně manipuluje  
a bylo by potřeba instalovat elek-
trická. Budova je vlhká, nezateple-
ná, objevuje s v ní plíseň, na zdech 
a na stropě jsou fleky od prosakující 
vody, střecha je ve špatném stavu  
a vybavení interiéru odpovídá hlu-
bokému socialismu. 

Opraví se cesty, chodníky  
a vybudují se inženýrské sítě

Do plánu jsou také zahrnuté silni-
ce a chodníky. V nejhorším stavu je 
momentálně komunikace na návsi 

v Sobělicích, na jejíž opravu bude 
obec v 1. čtvrtletí roku 2024 žádat  

o dotaci. Také se do budoucna po-
čítá s vybudováním chodníku ze 
Sobělic do Popovic až k zastávce na 
rozcestí a také se opraví povrch sil-
nice. Momentálně musejí lidé cho-
dit podél cesty, což není bezpečné. 

Popovice a Sobělice by měla  
v budoucnu propojit asfaltová ces-
ta. Momentálně musejí řidiči jezdit 
po polní cestě, která je po deštích 
rozmáčená a když napadne sníh, tak 
po ní nelze jet. Počítá se i s vybudo-
váním inženýrských sítí v Popovicích 
do míst, kde v budoucnu vyroste 
nová zástavba rodinných domů 
nebo třeba komunitní dům pro se-
niory. Nový chodník bude také ve 
směru od nové zastávky u Sobělic do 
vesnice podél místní komunikace. 

Prozatím musejí chodci, kteří jdou na 
autobus nebo na procházku chodit 
podél silnice, kde auto často nejezdí 
povolenou rychlostí 50 km/h. 

Ve strategickém plánu se také 
počítá s odbahněním rybníka  
v Popovicích, výstavbou sběrného 
dvora a komunitní kompostárny  
v Ratajích, úpravou hřbitova v Ra-
tajích a vybudováním kolumbárií,  
s rozšířením parkovacího stání na 
návsi v Popovicích, s renovací sa-
králních památek (křížů, božích muk, 
památníku padlých), se zateplením 
obecní bytovky v Ratajích a s další 
výstavbou stromů, keřů, květin, mezí 
a remízků v intravilánu i extravilánu 
obce. 

text: Jana Hlavinková

Vnitřní prostory hasičské zbrojnice

Interiér bývalé moštárny

Mezi Popovicemi a Sobělicemi jednou bude asfaltová cesta
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NA ÚŘADĚ SE SEŠLA 4 MIMINKA
Narození miminka je velkou ra-
dostí. Rodiče jsou zvědaví, jak 
bude jejich dítko vypadat, pra-
rodiče si už plánují, co budou  
s prckem podnikat a širší rodina 
a okolí se nastávající mamin-
ky neustále vyptává, jestli je 

všechno v pořádku. Po porodu se 
doma celá rodina sžívá s malým 
človíčkem a všichni si zvykají na 
nový režim. Přivést na svět nové-
ho občánka je velká zodpověd-
nost, a tak i obec pravidelně dě-
kuje rodičům za to, že se rozhodli 

rozšířit řady obyvatel Rataj. 
Vedení obce pozvalo rodiče s mi-

minkem a jejich rodinou na obecní 
úřad, aby malého občánka místosta-
rosta Pavel Opatrný a předsedkyně 
Sboru pro občanské záležitosti Jana 
Hošková přivítali do života. Obřadní 

místnost se zaplnila rodinami, před 
které předstoupily děti ze základní 
školy pod vedením paní učitelky  
a připravily si krátký kulturní program.

Rodiče se podepsali do pamět-
ní knihy a místostarosta jim předal 
drobný dárek a mamince kytičku.

Obyvatelé Popovic a Rataj

Pavlína Valachová 
 Jakub Řezníček 

Karel Zezula

darovali na oddělení Transfuzní služby a hematologie 
Kroměřížské nemocnice, a. s., bezplatně krev 20x. 

Vlastimil Sedláček daroval bezplatně krev 40x. 

Za tento ušlechtilý čin jim ze srdce děkují 
starosta Marek Zezula a zastupitelé obce.

DÁRCI KRVE
Krev je nejcennější tekutina na světě, kterou 
přes veškerý vědecký pokrok nelze nahradit. 
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SENIOŘI SE V HOJNÉM POČTU SEŠLI V KULTURNÍM DOMĚ
Je spousta seniorů, kteří se cítí 
osamělí. Jejich děti a vnoučata 
bydlí daleko, už jim zdraví ne-
slouží natolik, aby mohli chodit 
na výlety či po návštěvách a ně-
kteří žijí sami. Navíc senioři jsou 
nedílnou součástí obce, pama-
tují si, jak se tady žilo před de-
sítkami let, co se změnilo a pro 
mladé lidi mají spoustu cenných 
vzpomínek, informací, zážitků 
a zkušeností. Proto se jim obec 

snaží podzim života zpříjemnit 
každoročním setkáním v Kultur-
ním domě v Ratajích. 

Obecní zaměstnanci nachystali 
posezení a příchozí přivítal starosta 
Marek Zezula. Senioři se jej mohli 
zeptat na chod obce, na plány, in-
vestice i chystané změny. 

Poté začala neformální část pro-
gramu. Pro seniory bylo nachystané 
pohoštění a nálada byla uvolněná, 
všichni se dobře bavili, popovídali si, 

zazpívali a někteří i zatancovali. K tan-
ci a poslechu zahrála oblíbená kapela 
Gaudeon v čele s kapelníkem Ivo Ga-
brhelíkem. Navečer senioři spokoje-
ně odcházeli domů.

„Děkuji všem seniorům, kteří při-
šli a užili si hezké odpoledne. V obci 
pořádáme spoustu akcí pro děti  
a dospělé a nechceme zapomínat 
ani na seniory. Všichni jednou bude-
me v důchodovém věku. Také děkuji 
všem, kteří se na přípravě akce podí-
leli. Příští rok ji uspořádáme znovu,“ 
nastínil plány starosta. 

text: Jana Hlavinková 
foto: Ivana Machová
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ČAS V ZÁKLADNÍ ŠKOLE BĚŽÍ JAKO VODA 
Uplynuly 3 měsíce a k mému pře-
kvapení jsem našla žádost o další 
článek do ratajského časopisu. 
Ten čas letí snad rychleji a rychle-
ji. Zdálo se mi, že ještě nedávno 
– o prázdninách – jsem přemýšle-
la, o čem psát do minulého čísla. 
Kdy jindy si povzdechnout než 
před začátkem hektického před-
vánočního času, který by měl 
být spíše klidným a rozjímavým 
obdobím. Tato doba ale nese své 
a každý se s  ní musí vypořádat 
po svém. Já se držím hesla „vždy 
s  úsměvem.“ Někdy je to těžké, 
přiznávám, ale můžu se opřít  
o spoustu lidí kolem sebe, a to je 
hlavní. 

Děkujeme obci za dotykovou 
tabuli 

A tak začnu vzpomínáním. Dob-
ře si vybavuji můj minulý příspěvek  
o nových metodách, které nás čeka-
ly v  oblasti informatického myšlení. 
Nejlépe se zeptat žáků, ale myslím, 
že z mých krátkých náhledů do ho-
din informatiky i kroužku informatiky 
u paní učitelky Frkalové soudím, že 
nejen žáky baví zkoumat, vytvářet  
a seznamovat se s  novým progra-
mem i pomůckami. Ostatně, na ty 
ještě ani nezbyl pořádně čas, roboti 
netrpělivě čekají v krabicích. 

Plynule navazuji na mou žádost za-
stupitelstvu o pořízení dotykové ta-
bule do mateřské školy, o které jsem 
se zmínila v  minulém příspěvku. Ta 
zoufale chyběla. I když to stálo troš-
ku přemlouvání a sil, zastupitelstvo 
mi nakonec vyšlo vstříc a my mohli 
nedávno použít novou technologii 
v  preventivním programu Stop úra-

zům. Do naší školy přijel totiž mladý 
muž na vozíčku a poutavě nejprve 
dětem v  mateřské škole a posléze 
žákům ze školy, vyprávěl, jak se chrá-
nit před úrazy, jaká nebezpečí číhají 
z  činností, které zdánlivě vypadají 
nevinně (například takové houpání 
na židli nebo stoupání na kolečko-
vou židli přivedlo na vozíček nejedno 
dítě či mladistvého). Projekt se mohl 
uskutečnit právě jen proto, že jsme 
mohli zpřístupnit techniku v  příze-
mí – dotykovou tabuli, na které po-
třeboval zdravotně postižený pán 
spustit prezentaci. Moc děkujeme 
obci za schválení navýšení rozpočtu 
na tabuli, přednášejícímu za poutavé 
vyprávění a paní učitelce Šárce Ante-
lové, která se postarala nejen o zajiš-
tění besedy, ale i o výrobu nájezdové 

plošiny do naší školy. Každý schod je 
pro vozíčkáře totiž velký problém.

Snad bude dotyková tabule i ve 
škole

V  říjnu jsem se zabývala rozpo-
čtem školy na příští rok a nezapo-
mněla jsem přidat do rozpočtu další 
položku, kterou nedávám každoroč-
ně, a to dotykovou tabuli i do základ-
ní školy. Ta by měla nahradit již staré 
a dosti opotřebované křídové tabule, 
které by jinak musely projít rekon-
strukcí. Tady budou náklady ale již 
větší, protože žáci potřebují i pojízd-
nou tabuli s  pylonovým systémem  
a postranními křídly. Věřím, že i tento 
můj záměr obec podpoří a udělá-
me další krok k  modernizaci výuky. 
Už teď se těším, jak budu popisovat 

první zkušenosti s novou technikou. 
Proto, abych ukázala dobrou vůli  
a v rámci šetření jsem škrtla některé 
položky z rozpočtu, abych tak snížila 
alespoň několik nákladů, například 
na učitelské časopisy a právní služby, 
bez kterých se bohužel budu muset 
v budoucnu obejít.

Začátek roku jsme prožili v lese 
s myslivci

Vrátím se k začátku školního roku. 
Začal jako každým rokem hekticky 
– červen a září patří mezi nejtěžší 
měsíce učitele. I pro některé děti 
přicházející do školy po dvou mě-
sících prázdnin bylo náročné začít 
dodržovat nějaký řád a pravidla. 
Abychom všem zpříjemnili těžší 
začátky, pořádáme každoročně ve 
spolupráci s  Mysliveckým spolkem 
Rataje sportovně naučný den na je-
jich myslivecké chatě. Díky ochotě 
a organizačním schopnostem pana 
Skalického si můžou děti a druhý den 
i žáci vyzkoušet obratnost v  házení 
na cíl, střelbu z  luku, žáci i ze vzdu-
chovky, poslechnout si vyprávění  
o fauně i flóře lesa a ochraně životní-
ho prostředí. Kdo má zájem, dostane 
občerstvení z místní udírny. 

V říjnu jsme měli program ve 
škole

Počasí v září i říjnu nám přálo, a tak 
se mohly uskutečnit i další aktivity 
venku– Olympiáda školy ve spolu-
práci s  mateřskou školou, sportov-
ně zábavné odpoledne pro rodiče 
s dětmi a také Dýňování – akce pro 
širokou veřejnost. Jakmile se blížily 
chmurné podzimní dny, soustředili 
jsme se na kulturu – divadélko pro 
prvňáčky a mateřskou školu. Pro  
2.–5. ročník ve škole proběhl preven-
tivní program na téma Pravidla bez-
pečného chování v  kyberprostoru  
a kyberšikana. Nechyběl ani zajímavý 
projekt napříč školou – Strašidelný 
den – společné zábavné učení a bá-
dání v  kostýmech i se strašidelným 
a výborným pohoštěním od rodičů. 
Tímto jim patří velké díky. 

Viditelnost je důležitá pro 
bezpečnost

V  letošním školním roce jsme se 
také nově zapojili do projektu Jukej 
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MYSLIVCI USPOŘÁDALI OSLAVU DNE DĚTÍ, STŘELBY I POLNÍ HON 
Na lovecké chatě v Síčkách pro-
běhla 7. a 8. září oslava Meziná-
rodního dne dětí pro žáky míst-
ní základní školy a mateřské 
školky. Průběh celého dopoled-
ne byl ve sportovním duchu a ve 
znamení soutěžení. Jednalo se 

převážně o kolektivní hry nebo 
střelbu ze vzduchovek, při které 
každý soutěžil sám za sebe.

Během dopoledne měly děti 
připravené občerstvení. Poté bylo 
vyhodnocení nejlepších střelců 
a sladká odměna připadla všem 

soutěžícím. Akce byla příjemným 
zakončením dnů nesoucích se v du-
chu babího léta.

9. září se konaly tradiční střelby 
pořádané Mysliveckým spolkem 
Rataje na vysokou věž. Jednalo se již  
o 15. ročník. Jde o závod jednotlivců 
z blízkého okolí a místního myslivec-
kého spolku ve střelbě na vysokou 
věž. Soutěž se konala za překrásné-
ho letního slunečného počasí. V naší 
chatě v Síčkách jsme připravili zvě-
řinové speciality z naší udírny, guláš 
nebo se přítomní mohli občerstvit 

v bufetu třeba točeným pivem Ber-
nard. 

Ve velmi těsném závěru závodu 
se až po finálním rozstřelu jako první 
umístil Hynek Netopil ze Žalkovic, na 
druhém místě skončil Luděk Karásek  
z Postoupek a na pěkném třetím mís-
tě se umístil Martin Poledňák z našeho 
domovského mysliveckého spolku.

Jako poslední kulturní akce v  roce 
2023 pořádaná Mysliveckým spolkem 
Rataje byl polní hon, který proběhl  
9. prosince. 

text: Zdeněk Ondruch

Reflex, který má za cíl zviditelnit naše 
děti a žáky při cestě do školy a ze 
školy, na hřiště či za kamarády. Děti si 
mohly zdarma vyzvednout a nalepit 
samolepky a prakticky vyzkoušet, jak 
je důležité být vidět za snížené vidi-
telnosti. 500 reflexních samolepek 
zmizelo během pár dnů. Budeme 
jen doufat, že je budou děti používat,  
a tak budou příkladem i pro mnohé 
dospělé. 

Děkuji všem za pomoc  
a podporu 

Ze začátku jsem si říkala, o čem 
budu psát, ale ve škole se pořád 
něco děje, a tak nakonec řádky začaly 
samy od sebe odsýpat. A protože to 
dění by nebylo bez dětí a žáků, chci 
poděkovat všem zákonným zástup-
cům za jejich důvěru přihlašovat své 
děti právě do školy Rataje, za pomoc 
a nesčetné sponzorské dary, které 
nám pomáhají v  napnutém rozpoč-
tu školy. Děkuji za podporu zastu-
pitelstva, ve kterou věřím i nadále, 
svým kolegyním za práci pro školu  

i ve svém volném čase, nepedagogic-
kým pracovnicím za udržení chodu 
školy, protože bez nich by to nešlo.

Přeji vám krásné Vánoce 
Na začátku svého příspěvku jsem 

si povzdechla nad časem, jak rychle 

běží. Čeká nás ale období, kdy by-
chom měli zpomalit a uvědomit si 
opravdové hodnoty, které v  dnešní 
době jdou bohužel čím dál víc stra-
nou. Všem čtenářům tedy přeji, aby 
se čas zpomalil natolik, abychom si 
mohli užít chvíle se svými blízkými, 

abychom se zastavili a rozjímali, aby-
chom se mohli všichni setkat v klidu 
a ve zdraví v  novém kalendářním 
roce. Přeji vám hodně hezkých chvi-
lek a zdraví nejen v  nadcházejícím 
adventním čase.

text: Lenka Tunker
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V MATEŘSKÉ ŠKOLE SE NENUDÍME, MÁME SPOUSTU AKTIVIT 
V posledním okénku akcí, zážitků 
a strastí mateřské školy jsem se 
s  vámi loučila přáním kladného 
rozhodnutí, které nakonec při-
šlo. Ve školním roce 2023/2024 
se děti v povinném předškolním 
vzdělávání a věkově nejblíže se-
tkaly v  jedné třídě Berušky, děti 
ve věku 3–5 let se adaptovaly na 
třídu Sluníčka. Období adaptace 
máme za sebou a musím říct, že 
většina dětí ji zvládla na výbor-
nou. Občas se objeví slzičky, ale 
pak už během dne není na smut-
nění v  podstatě ani čas. Název 
školního vzdělávacího programu 
mateřské školy zachycuje barev-
ný rozmanitý svět dětí. Duhový 
svět je plný dobrodružství, láka-
del, nesnází, komplikací, problé-
mů, zážitků a jiných příležitostí 
k rozvoji a vývoji dětí. 

Mateřská škola připravuje děti na 
vstup do základního vzdělávání sys-
tematicky a hravou formou. Dítě od-
cházející do základní školy by mělo 
být zejména samostatné, a to nejen 
v  sebeobsluze, kterou učí hlavně 
rodiče. Důležité je také nebát se 
komunikovat s  okolím, odhadnout 
rizika chování a situací. Mělo by mít 

přehled o změnách v prostředí, pří-
rodě, ovládat své emoce a vycházet 
s  kamarády. Velice zjednodušeně 
pojmenované klíčové kompetence, 
které jsou součástí vzdělávacího 
programu pro předškolní vzdělá-
vání. Cesta k  cíli je dlouhá, různo-
rodá a pro mnohé i vzrušující, ale 
také namáhavá. Děti se seznamují 
s  přírodou a s  využitím digitálních 
technologií, které jim díky zvětšení, 
zachycení a následné ztvárnění ob-
razu umožňuje přírodu pozorovat 
v  roli badatele. A role badatele za-

hrnuje řadu důležitých úkolů, jako 
je plánování, komunikace, vyhod-
nocení, ztvárnění, zapamatování si, 
návrhy zpracování a schopnost vzá-
jemné spolupráce. 

Byli jsme co nejvíc venku
Letošní září nás přivítalo krásným 

teplým počasím vybízejícím k  čin-
nostem a aktivitám mimo budovu 
mateřské školy. Prvotní a již pravidel-
nou aktivitou je návštěva myslivecké 
chaty, která v  daný den poskytuje 
dětem stanoviště pro lesní aktivity. 

Díky spolupráci se sdružením mys-
livců, mají děti možnost se seznámit 
s prací, která je nezbytná při péči o les 
a lesní zvířata. Učí se přírodním záko-
nům a pravidlům chování v lese. Od-
měnou je jim příjemné dopoledne  
a poznání okolí místa školy a ve větši-
ně případů i bydliště. Těší nás, že při-
bývá dětí, které zpětně reagují sdě-
lením, že vzaly rodiče na procházku 
do míst, která navštívily s  kamarády 
z mateřské školy. V  rámci poznávání 
okolí s  dětmi objevujeme zajímavá 
místa, na některá se dá dojít pěšky, 
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k  některým nás musí přiblížit auto-
bus. Letos jsme se v září podívali ke 
studánce Lví hlavy.  

Děti se navštěvují 
Mateřská škola je součástí subjek-

tu Základní škola a Mateřská škola 
Rataje, okres Kroměříž a spolupráce 
mezi školou a takzvanou školkou je 
intenzivní a často velmi veselá. Se-
tkáváme se při seznamování nově 
nastupujících dětí do mateřské školy 
a procházka základní školou je ka-
ždoročně pravidelností. Pravidelně 
uskutečňujeme setkávání dětí, které 
odešly do základní školy a následně 
nás seznamují s výsledky svého sna-
žení. Dětem v  povinném předškol-
ním vzdělávání sdělují své zážitky, 
úspěchy a seznamují je s předměty, 
které v  první třídě mají. Nedílnou 
součástí je také účast předškoláků 
na předávání Slabikáře, které pasuje 
kamarády na čtenáře.

Sportem ku zdraví 
Pohyb je důležitou, přirozenou 

součástí dětství, výchovy a vzdělává-
ní. Poskytuje dětem uspokojení z po-
hybu, soutěžení, podpory kamaráda, 
využití již získaných vědomostí a do-
vedností v praxi při měření, počítání 
a komunikaci. Nejstarší děti z mateř-
ské školy a žáci Základní školy Rataje 
poměřili své síly, obratnost a rychlost 
ve sportovních disciplínách jako byly 
hod a skok do dálky, slalom a běh na 
60 metrů. Naši vítězní sportovci ne-
byli ochuzeni o stupně vítězů, oprav-
dové medaile, diplomy a hodnotné 

ceny, které věnovali sponzoři Pilana 
SB, a. s., Zborovice, Sepio, s. r. o., VAK 
Kroměříž, a. s., Plastika a. s., Frajt, s. r. o., 
RadwellinternationalCzechia, s. r. o., 
Město Kroměříž Odbor kultury, paní 
Rampasová, pan Daněk a anonymní 
dárci. Velmi si v dnešní době ceníme 
jejich ochoty a vstřícnosti.      

Děti s rodiči plnily úkoly 
Nedílnou součástí naší spoluprá-

ce a partnerství jsou ale také rodiče. 
Ve spolupráci učitelek ze základní 
a mateřské školy se uskutečnilo zá-
bavné odpoledne nazvané: „Mámo, 
táto, pojď si hrát, budeme se spolu 
smát.“ A že jsme se všichni zasmáli. 
Na fotbalovém hřišti v  Ratajích se 
toho dne sešly děti se svými rodiči, 
pro které bylo připraveno třináct 
stanovišť, na kterých společně plnili 
různé úkoly. Podmínkou hry bylo, 
aby se do jednoduchých úkolů ak-
tivně zapojili všichni, děti i dospělí. 
Právě v tom spočívalo kouzlo akce. 
Nutno sdělit, že drtivé většině rodi-
čů to nečinilo takřka žádné potíže  
a leckdy se se svými ratolestmi i he-
covali, kdo splní daný úkol lépe či 
rychleji.

Máme nové vybavení 
Jak jsem se již zmínila, kladně vy-

řízená žádost o navýšení financí ur-
čených na zakoupení LCD obrazovky 
s mnoha moderními funkcemi nám 
umožňuje děti vzdělávat se v oblasti 
digitálních technologií a seznamovat 
se s možnostmi využití těchto před-
mětů ke vzdělávání hrou, seznamo-

vání se a vzájemné spolupráci. Pre-
ventivní program „Vzpoura úrazům“ 
seznámil děti s  riziky chování, ale 
také následnými možnostmi k  ná-
pravě a prevenci.

Děti se učí manuální zručnosti 
Mateřská škola je živý organi-

smus, rodí se cíle, plány a vize a ty 
se následně postupně plní. Někdy 
je to aktivita jen na daný školní rok, 
jindy je to běh na dlouhou trať. 
V  současné době se paní učitelky 
zaměřují na oblast, která se odborně 
nazývá polytechnická gramotnost 
dětí. V  praxi se jedná o schopnosti 
dětí manipulovat bezpečně a smy-
sluplně s  nářadím a pomůckami 
využitelnými v  běžném životě. Nic 
není jenom jako. Pilka řeže, kla-
dívko ťuká do klasického hřebíku,  
a to vše probíhá na opravdovém 
pracovním stole. Velkou odměnou 
je pak předání vlastnoručně vyrobe-
ného dárku svým blízkým. Manipu-
lace s  běžnými denními předměty 

jako je motyka, hrábě, lopata jsou 
pro děti často novou zkušeností, 
která přináší námahu, někdy i úna-
vu, ale hlavně radost. Vždyť i mani-
pulace s  nůžkami, lepidlem, lžící, 
příborem je nezbytnou součástí ži-
vota dítěte. Jak se daří rozvíjet tyto 
schopnosti dětí, může posoudit  
i okolí, zejména na akcích pro veřej-
nost, kde děti prezentují nejen své 
schopnosti přednesu, zpěvu, četby, 
ale také v podobě výrobků a dárků. 
Děkujeme všem rodičům, kteří se na 
přípravě s dětmi podílejí. 

Těšili jsme se na advent
Všichni jsme se těšili na období 

adventu. Vytvořili jsme dárky, nacvi-
čili písničky i tanečky a co ještě tro-
chu nešlo, to děti dopilovaly. Měsíc 
prosinec je plný tradičních akcí, které 
přinášejí všem zúčastněným radost  
a světlo do života. Mikuláš děti od-
měnil za celoroční práci. Děti se  
o své dovednosti a schopnosti po-
dělily s  rodiči při Vánočním setkání. 
Společná koleda všechny zúčast-
něné přenesla do období klidu, po-
hody, radosti a odpočinku. Protože 
hlavně takto by konec kalendářního 
roku mohl být vnímán. 

Děkujeme a přejeme krásné 
Vánoce 

Velmi děkuji všem, kteří se o chod 
a provoz mateřské školy starají. Paní 
ředitelce za odborné, vstřícné a pro-
fesionální vedení a všem kolegyním 
za dobře odvedenou práci. 

Přeji všem krásné a klidné období 
adventu, rodinnou pohodu v obdo-
bí vánočních svátků a úspěšný vstup 
do roku 2024.
Osamocen nedojde člověk nikdy  
k cíli. Johann Wolfgang Goethe

text: Jana Hrušková
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ČLENKY SBORU PRO OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI DĚLAJÍ RADOST
 NEJEN MÍSTNÍM SENIORŮM 

Radost našim spoluobčanům ze 
Sboru pro občanské záležitosti 
dělaly v Ratajích paní Stanisla-
va Holanová, Marie Bakalíková 
a Zdeňka Lajzová, v Popovicích 
Marie Gaťaříková a Jarmila Še-
divá a Petra Zezulová s Ivanou 
Machovou v Sobělicích, které 
osobně byly poblahopřát spo-
luobčanům k jejich významným 
jubileím. Vladimíra Jančová zase 
rozesílala písemná blahopřání 
všem našim padesátníkům a še-
desátníkům.

Na Obecním úřadě v Ratajích 
jsme v letošním roce přivítali sedm 
nových spoluobčánků. Mezi nejvý-
znamnější akce letos patřila oslava 
pětadevadesátin paní Ludmily Šíp-
kové ze Sobělic, paní Zdeňky Str-
nadlové z Rataj a paní Boženy Kvas-
ničkové z Rataj.

V dubnu oslavili manželé Číšečtí 
padesát pět let společného života. 
Na Obecním úřadě v Ratajích v dub-
nu uzavřeli manželský svazek Alena 
Matesková a Zdeněk Gryča.

V květnu oslavil devadesáté na-
rozeniny pan Stanislav Poledňák  
z Rataj. V červnu proběhlo rozlouče-
ní s jedenácti dětmi z mateřské škol-
ky, které od září začaly navštěvovat 
základní školu. V srpnu oslavili man-
želé Helena a Jaroslav Spáčilovi ze 

Sobělic padesát pět let společného 
života a stejně tak i manželé Danuše 
a Břetislav Nezdařilovi z Popovic.

V září se dožili manželé Božena  
a Josef Poledňákovi z Rataj padesáti 
let společného života – zlaté svatby. 
Padesát pět let v manželství slavili 
Emílie a Vojtěch Majdovi z Rataj.

V říjnu se za hojné účasti spoluob-
čanů seniorů uskutečnila v Kulturním 
domě v Ratajích společná beseda, 
na které s kulturním programem vy-
stoupily i děti z mateřské a základní 
školy. K poslechu pak zahrála muzika 
pana Gabrhelíka z Lubné. 

Koncem listopadu oslavila de-
vadesáté narozeniny paní Ludmila 

Poledňáková z Rataj. Paní Hoško-
vá poděkovala panu Kochaníčkovi  
z Popovic za 60 odběrů krve. Všechny 
akce se uskutečnily za účasti staros-
ty Marka Zezuly, Lucie Kovalovské  
a Jany Hoškové.

Před Vánocemi navštívil starosta 
Marek Zezula s vánočními balíčky 
naše spoluobčanky v domovech pro 
seniory a v léčebně dlouhodobě ne-
mocných. 

Na závěr mého shrnutí všech akcí 
Sboru pro občanské záležitosti za 
rok 2023 bych chtěla poděkovat za 
spolupráci panu starostovi Markovi 
Zezulovi, všem členkám, které na-
vštěvují naše spoluobčany, Vlaďce 

Jančové za vedení finanční agendy  
a Ivaně Machové, která se účastní 
společenských akcí jako fotografka. 
Poděkování patří paní ředitelce Len-
ce Tunker a všem učitelkám mateř-
ské i základní školy, které připravují 
kulturní vystoupení. Děkuji Lucii Ko-
valovské za spolupráci, která měla 
snahu mě vystřídat ve funkci před-
sedkyně sboru, bohužel z rodinných 
důvodů z toho sešlo.

Vám, vážení spoluobčané, přeji 
klidné a spokojené vánoční svát-
ky, pevné zdraví a mnoho úspěchů  
v osobním i pracovním životě v roce 
2024.

text: Jana Hošková

SVATOHUBERTSKOU MŠÍ SE PODĚKOVALO PŘÍRODĚ NEJEN ZA ZVĚŘ 
Svatohubertská mše je osla-
vou patrona myslivců svatého 
Huberta a také přírody a jejích 
darů. Tradiční slavnostní mše  
v režii honebního společenstva 
se každoročně koná i v Ratajích 
ve farním kostele svatého Petra 
a Pavla. 

Slavnostní průvod v čele s myslivci, 
představiteli církve, věřícími a ostat-
ními návštěvníky vešel do kostela. 
Myslivci nesli na podstavci vycpanou 
hlavu jelena, který je král lesa. V kos-
tele už byly přichystané dary přírody, 
za které se při mši svaté děkovalo. Mši 
celebroval velebný pan Jan Kulíšek. 

Mše proběhla tak, jak jsou lidé 
zvyklí, avšak s drobnými obměna-

mi. Na místě byli trubači z Přero-
va, kteří zahráli myslivecké písně  
a spousta přítomných na sobě 
měla myslivecký oděv. Vzdali tak 
hold přírodě, darům, které nám 
dává a poděkovali za zvěř, o kterou 
se mohou starat a podle plánu lovu 
ulovit. Myslivecký rok začíná vždy  
1. dubna. 

„Jen mě mrzí, že mše byla hlav-
ně pro ratajské myslivce jako po-
děkování za zvěř a přírodu. Rataj-
ských myslivců dorazilo minimum 
a naopak přijelo dost přespolních, 
dokonce až z Tetětic či z Šelešovic,“ 
poznamenal starosta Marek Zezula. 

text: Jana Hlavinková 
foto: Ivana Machová
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ZÁSAHOVÝ DENÍK JEDNOTKY SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ RATAJE 

DOBROVOLNÍ HASIČI MĚLI SPOLU S PROFESIONÁLNÍMI CVIČENÍ 
NA OBECNÍM ÚŘADĚ 

Jednotka Sboru dobrovol-
ných hasičů Rataje měla spe-
ciální úkol. Profesionální hasi-
či z Kroměříže si obec vybrali 
k nácviku úniku nebezpečné 
látky a sekundovat jim měli 
právě ratajští hasiči. Profesi-
onálové si totiž potřebovali 
prověřit své lidi, jestli podob-
nou situaci zvládnou. Do cvi-
čení se zapojili i zaměstnanci 
úřadu. 

„Naše jednotka totiž vyjíždí 
ke krizovým událostem nejen 
v Ratajích, ale operační středis-
ko si je volá i do okolních obcí. 
Pod dohledem profesionálů se 
tak mohli něco přiučit,“ popsal 
cvičení starosta Marek Zezula, 
který musel před místními ha-
siči předstírat, že je mu špatně, 
protože se nadýchal oné nebez-
pečné látky. 

Cvičení trvalo přes 2 hodiny  
a ratajští dobrovolníci si za něj 
od profesionálů zasloužili po-
chvalu. Byli sehraní, věděli, jak 
se mají zachovat i co mají dělat.  
K jejich práci nebyly žádné vý-
tky. 

Naopak vedení obce dostalo 
malou výtku, že když se při cvi-
čením v obci rozezněla siréna, 
neinformovala místní obyvatele 
o tom, že bude probíhat cvičení. 
Lidé tak mohli mít obavy, co se 
děje, že siréna zní mimo domlu-
venou zkoušku. 

text: Jana Hlavinková 
foto: Marek Zezula

19. 3. v 6:31 vyrazila naše jednotka k  požáru okenního rámu bytu  
v Psychiatrické nemocnici v Kroměříži. 
23. 8. si naši jednotku ve 14:30 vyžádalo Krajské operační středisko ke 
kyvadlové dopravě vody u rozsáhlého požáru v Otrokovicích 
27. 8. jsme ve 3:24 vyjeli k požáru rodinného domu v Šelešovicích
22. – 23. 9. jsme vykonávali požární dohled na Rallye Kroměříž
13.11. jsme v 9:08 měli Taktické cvičení – simulaci úniku nebezpečných 
látek na Obecním úřadě v Ratajích 

Členové jednotky sboru dobrovolných hasičů Rataje děkují starostovi 
obce Markovi Zezulovi a zastupitelům za zakoupení ochranných zásaho-
vých přileb. Díky přilbám se zvýšila bezpečnost členů jednotky. 

text: Petr Sedláček
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RATAJŠTÍ HASIČI POŘÁDAJÍ AKCE, SOUTĚŽE, HODY, STEZKY I PRŮVODY 
Jako každý rok Hasičský sbor 
Rataje uspořádal spoustu akcí 
a musím říct, že to byl poměr-
ně náročný, ale povedený rok. 
V lednu se konala výroční valná 
hromada, kde jsme si mimo jiné 
zvolili nového starostu Sboru 
dobrovolných hasičů Rataje 
Filipa Sedláčka, který nás po 
celý rok úspěšně vede, dohlíží 
na veškeré akce a chod celého 
sboru. 

Únor začal tradičně dětskými ši-
břinkami. O výzdobu se postaraly 
děti ze školy, školky, hasiči a hasič-
ky. Soutěže a zábavu si připravil 
náš příznivec Lukáš. Pro děti bylo 
připraveno kolo štěstí, malování na 
obličej a karneval nám svým vystou-
pením zpestřily mažoretky Infinity. 
Masopustní průvod zvesela prošel 
obcemi Popovice a Rataje. Spoluo-
bčané si pro naše maškary připravili 
tradiční koblihy, pikantní jednohub-
ky a zabezpečili pitný režim. 

Od jara do léta jsme soutěžili  
a bavili se

K dubnu patří stavění máje a pále-
ní čarodějnic. Velkou májku postavili 

silní pánové a malou šikovné děti 
s  pomocí. U hořící hranice s  čaro-
dějnicí se všichni ohřáli a netrpělivě 
čekali na vyhlášení soutěže o Miss 
malá čarodějnice, čaroděj a Miss 
zasloužilá čarodějnice. O několik 
dní později nám nenechavci jed-
nu májku skáceli. Dle tradice byla 
májka vykoupena, znovu postavena 
a následně pomstěna. Nenechavce 
to stálo bečku piva a 2 litry slivovice. 
Společně jsme všechno vypili a spo-
ry urovnali.

Jaro patří úklidu, proto v  obcích 
proběhl sběr starého železného 
šrotu a vyřazených elektrických spo-
třebičů.  V květnu zazněla siréna pro 
štěstí našim hasičským novoman-
želům Janě a Laďovi. První červen 
patří všem dětem. Svůj den si spolu 
s  rodiči užili na hřišti. Pro všechny 
byly připraveny soutěže, hry, skáka-
cí hrad a malování na obličej. Děti 
si mohly vyzkoušet skákání v  pytli, 
chůzi na chůdách, střelbu ze vzdu-
chovky, lukostřelbu, tvoření z balón-
ků a další. Na závěr odpoledne bylo 
pro děti připraveno pěnové překva-
pení. Děti byly sice mokré, ale nad-
šené a šťastné. Na rozdíl od rodičů. 

K  večeru si pro pobavení přihlížejí-
cích zasoutěžili i rodiče. 

Červen zpestřily hody 
V půli června naši hasičskou rodi-

nu nečekaně opustil bratr František 
Dundálek starší. Na jeho poslední 
cestu jsme ho doprovodili se všemi 
hasičskými poctami z kostela svaté-
ho Petra a Pavla v Ratajích. Za jeho 
práci děkujeme a s  úctou na něj 
vzpomínáme.

Hodové dny začaly v sobotu do-
poledne soutěží v  požárním útoku 
mužů, žen a dětí. Odpoledne si děti 
vyzkoušely své vědomosti v  orien-
tačním závodě. Pro všechny byla 

připravena sladká odměna. Taneční 
umění nám předvedly mažoretky 
Infinity. Soutěžní odpoledne zakon-
čila bohatá tombola. Všem, kdo do 
tomboly přispěli, patří velké podě-
kování. Večer vystoupila rocková 
kapela Kumpáni. Další den nás čekal 
úklid hřiště a účast na mši v kostele 
za zemřelé i živé hasiče. 

Naše dovednosti jsou 
všestranné 

V rámci lutopeckého okrsku pro-
běhly za naší účasti nácviky dálkové 
dopravy vody v  Bezměrově, Měrů-
tkách a Zlobicích. Zástupci našeho 
sboru se zúčastnili oslav 130 let od 
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založení Sboru dobrovolných hasičů 
Šelešovice. 

Naše dvě dorostenky se zúčast-
nily týdenního Rescue kempu po-
řádaného pro mladé hasiče v rámci 
Zlínského kraje, kde nabraly spoustu 
nových dovedností.

Při říjnovém dýňování s místní 
základní a mateřskou školu si děti 
vydlabaly halloweenské dýně, které 
si s sebou odnesly domů. Na konci 
října přišla další smutná zpráva. Naši 
hasičskou rodinu opustil bratr Ja-
roslav Hájek, jehož jsme rovněž na 
jeho poslední cestě vyprovodili se 
všemi hasičskými poctami. S úctou 
vzpomínáme. 

I na podzim byla spousta akcí 
Od října začal opět fungovat 

kroužek mladých hasičů. V současné 
době se hasičským dovednostem 
učí 25 dětí. Děti vždy byly nedílnou 

součástí sboru, a tak doufáme, že 
se nám je podaří úspěšně vést dál. 
Velkým ulehčením by nám byla re-
konstrukce hasičské zbrojnice, která 
je v nevyhovujícím stavu a nemůže 
tak být odpovídajícím zázemím pro 
naše mladé hasiče. I na podzim pro-
běhl sběr starého železa a elektro-
odpadu. Slunečnou listopadovou 
neděli proběhlo společné fotogra-
fování, inspirací nám byla dobová 
fotografie našich předchůdců ha-
sičů, která byla pořízena na dvoře 
staré hospody u Šamánků. 11. 11. 
proběhl lampionový průvod. V čele 
se svatým Martinem alias Matějem 
na koni, vyrazil průvod od popov-
ské zvonice směrem do Rataj. Akce 
pokračovala ohňostrojem a dál stez-
kou odvahy pro nebojácné. Supro-

vou stezku odvahy pro děti připra-
vili aktivní rodiče a musím říct, že 
byla velice povedená a strašidelná. 
Zakončení akce bylo v  hospůdce, 
kde proběhlo opékání špekáčků  
a účastníci se mohli zahřát svařákem 
a punčem. 

Poslední akce tohoto roku, se 
bude konat 24.12. u stromečku 
v  Popovicích, kde si společně za-
zpíváme koledy a ohlédneme se za 
uplynulým rokem.

Díky dotacím z  Místní akční sku-
piny Hříběcí hory, z. s., pořídil sbor 
dva kusy party stanů o rozměru  
6x12 metrů pro kulturní akce.

Děkujeme za vaši přízeň a jmé-
nem celého ratajského sboru se na 
vás těšíme v příštím roce. 

text: Nikola Dvořáková

Projekt

DOVYBAVENÍ SDH
byl spolufinancován Evropskou unií.
Vrácmi projektu byly nakoupeny 2 ks párty stanu pro kulturní akce. Cílem je podpora projektů konečných žadatelů
naplňující cíle SCLLD Místní akční skupiny Hříběcí hory, z.s..

EVROPSKÁ UNIE
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova
Evropa investuje do venkovských oblastí
Program rozvoje venkova
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MLADÍ HASIČI ZE SOBĚLIC JSOU V PŘÍPRAVĚ NA ZÁVODY VELMI PILNÍ 
Poslední čtvrtletí roku 2023 bylo 
v  podání Sboru dobrovolných 
hasičů v  Sobělicích zaměřené 
hlavně na činnost mladých ha-
sičů. Období po prázdninách 
uběhlo jako voda a po důkladné 
přípravě, která byla zaměřená 
hlavně na naše nejmladší, jsme 
vyhodnotili, že můžeme vyrazit 
na branné závody.
Všichni mladí hasiči si museli 
zvyknout na nová pravidla bran-
ných závodů s hromadou nových 
věcí v  topografii, zdravovědě či 
technických značkách. Vše za vy-
datné a obětavé práce Štěpánky 
Zedníkové zdolali a mohli vyrazit 
na závody.

Premiéra byla stanovená na 1. roč-
ník Branného závodu v Lutopecnách. 
Počasí celkem vyšlo, a což bylo důle-
žité, tak nepršelo. 

Sbor dobrovolných hasičů Soběli-
ce reprezentovaly tři hlídky v katego-
rii přípravka, mladší žáci a starší žáci.

Hlídka přípravky ve složení Sebas-
tian a Kristián Zábojovi společně se 
Šimonem Jiráskem startovala jako 
první a jelikož to byl první závod, 
doprovod jim dělala Štěpánka Zed-
níková. Kluci uběhli celou trasu, která 
měla přes 3 kilometry a splnili úkoly 
na všech stanovištích. Po zásluze zís-
kali první místo.

Další naše hlídka skončila ve ve-
liké konkurenci 14 týmů v  kategorii 
mladších žáků na krásnem 8. místě.

Dalším úkolem byla příprava kul-
turního vystoupení, které bylo sou-
částí slavnostního rozsvícení Vánoč-
ního stromečku v Sobělicích, včetně 
přípravy vánočního jarmarku.

Byl to také náročný úkol, který 
trenérka s  dětmi nakonec zvládla  
a vše proběhlo 2. prosince v plné krá-
se a bez újmy. 

Na závěr bych chtěl poděkovat 
všem členům Sboru dobrovolných 
hasičů Sobělice za jejich činnost 
v  roce 2023. Největší dík patří Ště-
pánce Zedníkové za výtečnou práci 
s  mladými hasiči. Všem přeji krásné 
prožití svátků vánočních, dětem bo-
hatého Ježíška a do roku 2024 hodně 
zdraví a spokojenosti.

Těším se na následnou spolupráci 
a činnost v novém roce. 

text: Peter Resutík
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Obec Rataje vás srdečně zve na 

ZPÍVÁNÍ KOLED 
U VÁNOČNÍHO STROMEČKU 

v Popovicích. 

Na Štědrý den 24. 12. ve 13. hodin
u dětského hřiště. 

Přijďte si s námi užít vánoční odpoledne.

Přihlášky posílejte 
předem na e-mail: 

z.denes@seznam.cz 
nebo SMSkou 

na telefonní číslo: 
723 142 747

PING-PONGOVÝ TURNAJ
O putovní pohár starosty obce

amatérských hráčů ve dvouhrách

TJ Sokol Rataje
pořádá v sobotu 6. 1. 2023  

ve 13. hodin v místní sokolovně

Obec Rataje vás srdečně zve 
na tradiční 

VÝŠLAP NA RATAJSKÝ TROJÁK

kdy: 31. 12.
kde: sraz na hřišti v Ratajích

v kolik: v 9 hodin
konec: v Kulturním v domě v Ratajích 

u gulášovky 

S sebou teplé oblečení a dobrou náladu

Obec Rataje vás zve na 

OBECNÍ PLES, 
který se uskuteční 24. února ve 20 hodin

v Kulturním domě v Ratajích. 

Čeká vás: 
- skupina Gaudeon
- bohatá tombola

- výtečné občerstvení
 

Přijďte si zatancovat, zazpívat 
a posedět s přáteli.
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ROZSVÍCENÍ STROMEČKU NA NÁVSI V RATAJÍCH SI MÍSTNÍ POCHVALOVALI 
Každým rokem se v obci o prv-
ním adventním víkendu rozsvě-
cují vánoční stromky. V letošním 
roce se udělala v Ratajích změna 
a stromeček se nerozsvěcoval 
před školou, ale na návsi u dět-
ského hřiště, kde je více prosto-
ru a akce se nekonala v  těsné 
blízkosti hlavní silnice. 

„Na rozsvícení v Ratajích jsme měli 
samé kladné odezvy. Místní škola 
připravila občerstvení a děti za školy  
a školky prodávaly své výrobky a vše 
jsme měli pod párty stany, které jar-
mark ochránily před sněhem,“ řekl 
starosta Marek Zezula.

Návštěvníci si mohli v klidu pro-
hlédnout výrobky dětí a zakoupit si 
vánoční ozdoby a dekorace. Výtě-
žek z prodeje škola použije na ná-
kup pomůcek pro děti. Nejmenší si 
mohli pod stanem napsat přáníčka 
Ježíškovi a dospělí se zahřáli čajem  
a svařeným vínem. Aby se akci doda-
la správná vánoční atmosféra, ulicí se 
rozléhaly koledy. Děti ze školy a škol-
ky překvapily přítomné svým vystou-
pením a pak už se mezi poletujícími 

vločkami rozsvítil vánoční stromeček. 
„Děkuji všem, kteří se na přípravě 

akce podíleli. Paní učitelkám a dětem 
za krásný jarmark,“ poděkoval Zezula. 

text: Jana Hlavinková 
foto: Ivana Machová
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VÁNOČNÍ STROMEČEK V SOBĚLICÍCH ZASYPAL PŘI ROZSVĚCOVÁNÍ SNÍH

Ratajský zpravodaj (Obec Rataje – obecní zpravodaj), periodický tisk samosprávního celku, vychází 3x ročně.
Vydavatel a místo vydání: Obec Rataje, Rataje 139, 768 12 Rataje, IČO: 00287679, www.rataje.cz Evidenční číslo zpravodaje: MK ČR E 19562. 
Redaktor, editor: Bc. Jana Hlavinková, jhlavinkova@seznam.cz, grafika a DTP: Marcela Klimešová, jazyková korektura: Mgr. Veronika Obdržálková. 
Tisk: Tiskárna KATOS, s. r. o. Foto: archiv občanů a obce. Náklad: 400 kusů. 

O den později se konalo rozsví-
cení stromečku i v Sobělicích. Za 
dva dny už napadla slušná vrstva 
sněhu a po celou dobu akce hus-
tě sněžilo. 

To však místní neodradilo, aby se 
v hojném počtu sešli před kapličkou 
na návsi. Ani tady nechyběly děti, kte-
ré přítomným zazpívaly koledy a pod 
párty stany byl také jarmark s vánoč-
ními ozdobami, dekoracemi, svícny, 

jmelím a perníčky. Všechno připravi-
ly maminky s dětmi, které chodí do 
kroužku mladých sobělických hasi-
čů. Občerstvení bylo pro přítomné 
zdarma, kdo chtěl, mohl dobrovolně 
přispět do kasičky. Výtěžek se věno-
val mladým dobrovolným hasičům 
ze Sobělic. Při rozsvícení stromečku 
se rozezněl zvon a pak spolu místní 
zůstali ještě asi hodinu a půl, aby si  
v klidu snědli polévku a popovídali si. 

Rozsvícení stromečku v Sobělicích je 
komornější, lidé se mezi sebou více 
znají a rádi spolu tráví čas. 

Na zahřátí opět nechyběl svařák 
od rodiny Skipalové a drobné občer-
stvení. 

„Děkuji všem, kteří přišli a pomoh-
li vytvořit příjemnou a přátelskou 

předvánoční atmosféru. Díky tomu, 
že sněžilo rozsvícení stromečku 
opravdu připomínalo vánoční čas na 
rozdíl od loňska, kdy bylo 10 stupňů 
nad nulou,“ poděkoval starosta Ma-
rek Zezula. 

text: Jana Hlavinková 
foto: Ivana Machová
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